
استاندار تهران: 

 چند نقطه در تهران 
برای برگزاری تجمعات 

تعیین می شود
     اســــــتاندار تهـــــــران بــا بیــــــــان اینکــه 
موافــق برگــزاری تجمعــات در چارچــوب 
قانــون هســتیم، گفــت: ۲ یــا ۳ نقطــه را در 
 تهــران بــه زودی بــرای برگــزاری تجمعــات 

تعیین می کنیم...

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:

هیچ گونه تغییرات مرزی 
را نمی پذیریم

     عضــو کمیســیون امنیــت ملــی مجلس 
اتفاقــات  گفــت:  ارس  رزمایــش  دربــاره 
مرزهای شــمال کشــور برای ما مهم اســت 
و هرجا که لازم باشد، برای دفاع از حقوق 
برگــزار  نظامــی  تمریــن  کشــور  امنیــت  و 

می کنیم...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 22  

« از تاثیر طلای سیاه بر اقتصاد ایران  گار گزارش » روز

نعمت نفت گران 
   نگرانی ها درباره آینده اقتصاد جهانی به اوج خود رسیده است.این نگرانی ها حالا پایش 
به اقتصاد ایران هم باز شــده اســت.  درســت چند روز پس از اینکه وزیر اقتصادی و دارایی 
از رشد ۴.۴ درصدی اقتصاد ایران در سال گذشته خبر داد، بانک جهانی در تازه ترین گزارش 

خود پیش بینی خود از رشد تولید ناخالص داخلی ایران در ۲۳-۲۰۲۲ را از ۳.۳ به ۲.۹ درصد 
کاهش داده است. پیش بینی رشد تولید ناخالص داخلی ۲۴-۲۰۲۳ هم از ۲.۵ به ۲.۲ درصد 

  || صفحه  صفحه 44  و برای ۲۵-۲۰۲۴ نیز از ۲.۱ به ۱.۹ درصد کاهش یافته است...

گار« از فستیوال گفته ها و نوشته ها درباره افزایش حقوق ها؛ گزارش »روز

وعده هایی بر مبنای هیچ!وعده هایی بر مبنای هیچ!
صفحه 3 

ویترین  پیشنهادیویترین  پیشنهاد

نگاهی به 60 سال روابط ایران  و کره  جنوبی ؛

  ظرفیت هایی 
که آزاد نشد

2

 هواداران تهرانی
 چشم انتظار 

ورزشگاه  اختصاصی
7

تجارتِ گرانِ فیلتر شکن ها؛

 بازار سلاطین مجازی 
کجاست؟

3

« از بازار طلا و سکه گزارش می دهد »روزگار

بازار تهران در انتظار 
سیگنال جدید قیمت سکه

3

فراخوان مناقصه عمومی ساخت، نصب وراه اندازی تابلوهای برق موتورخانه و فراخوان مناقصه عمومی ساخت، نصب وراه اندازی تابلوهای برق موتورخانه و 
ح توسعه دانشگاه صنعتی ارومیه ح توسعه دانشگاه صنعتی ارومیهطبقات همکف و اول ساختمان طر طبقات همکف و اول ساختمان طر

دانشگاه صنعتی ارومیه

ســاختمان  تکمیــل  عمومــی  مناقصــه  فراخــوان  دارد  نظــر  در  ارومیــه  صنعتــی  دانشــگاه 
تــدارکات  ســامانه  طریــق  از  را   2001009036000007 شــماره  بــه  خــود،   آزمایشــگاههای 

نمایــد. برگــزار  دولــت  الکترونیکــی 
کلیــه مراحــل برگــزاری فراخــوان از دریافــت و تحویــل اســناد فراخــوان تــا بازگشــایی پاکتهــا از 
 www.setadiran.ir طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس

انجــام خواهــد شــد.
ــت  ــه ثب ــبت ب ــامانه، نس ــت در س ــدم عضوی ــورت ع ــوان در ص ــرکت در فراخ ــان ش متقاضی
صاحبــان  کلیــه  بــرای  برخــط(  صــورت  )بــه  الکترونیکــی  امضــای  گواهــی  دریافــت  و  نــام 

امضــای مجــاز و مهــر ســازمانی اقــدام لازم را بــه عمــل آورنــد.

مواعد زمانی:
تاریخ انتشار فراخوان: 1401/07/30

مهلت دریافت اسناد فراخوان: 1401/08/03
مهلت ارسال پیشنهادات: 1401/08/14

زمان بازگشایی پاکت ها: 1401/08/15
ــا ضمانــت نامــه بانکــی بــه  نــوع و مبلــغ تضمیــن شــرکت در فرآینــد ارجــاع کار:  فیــش ی

مبلــغ 2 میلیــارد و 200 میلیــون ریــال
اطلاعــات تمــاس و آدرس دســتگاه : ارومیــه، بلــوار جــام جــم، بعــد از گلشــهر 2 دانشــگاه 

صنعتــی ارومیــه 044-31980299

گهی 1396375 شناسه ا

فراخوان مناقصه عمومی دو مرحله ای فراخوان مناقصه عمومی دو مرحله ای 
تأمین کالا  تأمین کالا  3333/ت ک آ ج//ت ک آ ج/14011401

شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری

زیابــی کیفــی جهــت  آغاجــاری در نظــر دارد فراخــوان ار شــرکت بهــره بــرداری نفــت و گاز 
 ) برگــزاری مناقصــه عمومــی )خریــد 4 قلــم در مجمــوع 120 عــدد ادوات ابزاردقیــق رامشــیر
بــه شــماره )2001093228000173( را از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت برگــزار 
زیابــی کیفــی از دریافــت و تحویــل اســناد اســتعلام  نمایــد. کلیــه مراحــل برگــزاری فراخــوان ار
زیابــی کیفــی تــا ارســال دعوتنامــه جهــت ســایر مراحــل مناقصــه، از طریــق درگاه ســامانه  ار
تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس www.setadiran.ir انجــام خواهــد شــد. 
ــام در ســایت  ــی، مراحــل ثبــت ن لازم اســت مناقصــه گــران در صــورت عــدم عضویــت قبل
مذکــور و دریافــت گواهــی امضــای الکترونیکــی را جهــت شــرکت در مناقصــه محقــق ســازند. 
تاریــخ انتشــار فراخــوان درســامانه 1401/07/23مــی باشــد.  اطلاعــات و اســناد مناقصــه 
زیابــی کیفــی و ارســال دعوتنامــه از طریــق ســامانه ســتاد  عمومــی پــس از برگــزاری فرآینــد ار
زیابــی کیفــی 50 امتیــاز مــی باشــد.  بــه مناقصــه گــران ارســال خواهــد شــد. حداقــل امتیــاز ار

ــخ1401/07/23  ــح تاری ــاعت 8:00 صب ــی کیفی:ازس زیاب ــتعلام ار ــت اسناداس ــت دریاف مهل
زیابــی کیفــی : تــا  الــی ســاعت 14:00 تاریــخ 1401/08/02مهلــت ارســال پاســخ اســتعلام ار

ســاعت 14:00 تاریــخ 1401/08/16
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : 

آدرس :  اســتان خوزســتان - شهرســتان امیدیــه- بلــوار نفــت- شــرکت بهــره بــرداری نفــت 
و گاز آغاجــاری/اداره تــدارکات و امــور کالا فکــس  : 06152622683                 تلفکــس : 

06152620897
 تلفن : 06152622273 داخلی23170

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :
مرکز تماس :  021-41934

دفتر ثبت نام :  88969737- 85193768 

 نوبت دوم

گهی 1393995 شناسه ا

www.roozgarpress.ir
پایگاه خبری

اظهارات رابرت مالی و رویکرد جدید آمریکا
  محسن پاک آئین

کارشناس مسائل سیاسی
رابــرت مالی، دیپلمات ارشــد آمریکا 
و نماینــده ویژه دولــت بایدن در امور 
ایران روز دوشــنبه به شبکه سی ان ان 
گفت: »مذاکرات احیای برجام دیگر در 
دستور کار واشنگتن قرار ندارد و تمرکزی هم روی آن نیست.«
اظهارات این دیپلمات آمریکایی ثابت کرد که اواشنگتن اراده 
ای برای احیای برجام و انجام تعهدات خود در قبال ایران ندارد 
و کماکان به کارشکنی ها برای بی نتیجه ماندن این روند ادامه 

خواهد داد.
نکتــه مهم دیگــر اینکه رابرت مالــی در همین مصاحبه می 
گوید:»دیپلماســی راه جلوگیری از دســتیابی ایران به سلاح 
هسته ای است.« این بیان نشان می دهد که هدف اصلی آمریکا، 
ممانعت ایران از دستیابی به انرژی هسته ای است و موضوع لغو 
تحریم ها برای واشنگتن اولویت ندارد.رابرت مالی دیپلماسی را 
راه جلوگیری از فعالیت های هسته ای ایران می خواند در حالی 
که ایران بارها بر سیاست تعهد در مقابل تعهد تاکید داشته و 
لغو تحریم ها را شرط اجرای تعهدات هسته ای خود می داند.

بعد از وقوع جنگ اوکراین و فرسایشــی شــدن جنگ روسیه و 
غرب، آمریکا علاقمند نیست که با لغو تحریم های ایران، زمینه 
تبدیل این کشــور به یک قدرت اقتصادی منطقه ای را فراهم 
کند. واشــنگتن معتقد اســت که ایران به عنوان متحد چین و 
روسیه می تواند به یک قدرت تهدیدکننده برای منافع آمریکا 
شده و حفظ تحریم ها، قدرت ایران را تحدید می کنخواهد کرد.
آمریــکا همچنین افزایــش قدرت ملی را مکمل نقش منطقه 
ای ایــران تلقــی می کند لذا برای جلوگیــری از این اتفاق، از 
اغتشاشــات و آشــوب های داخلی حمایت کرده و سعی در بی 

ثبات سازی ایران دارد.
اظهــارات رابرت مالی نشــان می دهد که آمریکا بدون عجله، 
مذاکرات هسته ای را به عنوان یک اقدام حاشیه ای، ادامه داده 
و قصد دارد اقتصاد ایران را وابســته به این مذاکرات کند. کاخ 
ســفید همچنین از تداوم آشوب های داخلی حمایت می کند 
تــا نقــش منطقه ای ایران را کاهش دهد. در واقع راهبرد اصلی 
آمریکا، مهار ایران و فرسایشــی کردن مذاکرات اســت تا تهران 
وادار به عقب نشینی از مطالبات اصولی خود شود. در این روند، 
آمریکا امتیازات محدودی نظیر آزاد سازی هفت میلیارد دلار 
از کــره جنوبــی را هم می دهد اما ســوئیف مالی را باز نکرده و 
تحریــم هــا را حفظ می کند. چند مــاه قبل پس از عدم انجام 
تعهدات برجامی توسط آمریکا، وقتی ایران اقدام به قطع دوربین 
های آژانس بین المللی انرژی اتمی و خاتمه دادن به اقدامات 
فراپادمانــی و داوطلبانــه خود کرد؛ برخی از افراد این اقدام را به 
مثابه پاره کردن قطعنامه های آژانس و زمینه ساز ایجاد اجماع 
جهانی علیه ایران دانستند. این در حالی بود که ایران هیچگاه میز 
مذاکره را ترک نکرده و بر همکاری مستمر با آژانس برای نمایش 

شفافیت برنامه های هسته ای خود، تاکید داشت.
امروز اظهارات رابرت مالی که ناشی از راهبرد امنیتی آمریکاست، 
می تواند این اتفاق نظر را در میان گرایش های مختلف سیاسی به 
وجود آورد که متحدانه و برای تامین منافع ملی و با اعمال فشار 
حداکثری بر آمریکا از این کشور بخواهند که به دسایس خود 
علیه ایران خاتمه دهد. در این مقطع با توجه به شناخت راهبرد 
امنیتــی آمریــکا در قبال ایران، ضرورت دارد تلاش برای بی اثر 
کردن تحریم ها و گره نزدن اقتصاد کشور به موضوع مذاکرات 
که در دســتورکار دولت ســیزدهم قرار دارد، با جدیت دنبال 
شود. همچنین تقویت قدرت ملی با اتخاذ تدابیری برای ایجاد 
آرامش و امنیت در کشور و تثبیت و افزایش قدرت منطقه ای 
مجدانه دنبال شــود. طبعا در این مســیر، مردم فهیم کشور و 
صاحبان گرایش های مختلف سیاســی که آمریکا را غیرقابل 

اعتماد می دانند، با تصمیم دولت همراهی خواهند کرد.

یادداشت

هشدار وزیر دادگستری به گرانفروشان
وزیــر دادگســتری گفت: تمــام کالاهایی که مردم 
خریداری می کنند قیمت آنها در سامانه ۱۲۴ وزارت 
صمت ثبت شده و همان قیمت ملاک است، اگر تولید 
کننده ای خارج از قیمت تعیین شده بر روی کالایی 
برچسب بزند و یا فروشنده ای خارج از قیمت تعیین 
شــده اقدام به فروش کالا کند؛ مرتکب گرانفروشی 

شده است.
امین حســین رحیمی در مــورد اولتیماتوم قیمت 
گذاری کالاهای اساســی از سوی وزارت دادگستری 
گفــت: تمــام کالاهایی که مردم خریداری می کنند 
قیمت آنها در سامانه ۱۲۴ وزارت صمت ثبت شده و 
همان قیمت ملاک است، اگر تولید کننده ای خارج 
از قیمت تعیین شده بر روی کالایی برچسب بزند و یا 
فروشنده ای خارج از قیمت تعیین شده اقدام به فروش 

کالا کند؛ مرتکب گرانفروشی شده است.
وزیر دادگســتری با اشــاره به ثبت گرانفروشــی در 
ســامانه ۱۲۴، تاکیــد کرد: بیــش از ۵۲ هزار کالا در 
اجرای مصوبه ۱۸ خرداد قیمت گذاری شده و وزارت 
صمت هم قیمت ها را تایید کرده است، اگر هر ذینفعی 
بخواهد قیمت ها را اصلاح کند باید از سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اجازه بگیرد تا بتواند 

بر روی قیمت های درج شده اصلاحاتی را ایجاد کنند.
رحیمی در ادامه تاکید کرد: تا زمانی که قیمت کالاها 
در سامانه اصلاح نشده باشد ملاک نرخ  گذاری مصرف 
کالا همان مبلغ ثبت شده در سامانه ۱۲۴ وزارت صمت 
است، در واقع اجرای مصوبه تنظیم بازار »ثبت قیمت 

کالا در سامانه وزارت صمت« است.
وزیــر دادگســتری با تاکیــد بر برخــورد جدی با 
گرانفروشان گفت: ممکن است در حال حاضر قیمت 
کالایی در ســامانه ۱۰۰ واحد ثبت شــده باشد ولی 
تولید کنندگان آن را به ۱۱۰ واحد به فروش برسانند؛ 
در واقع تولید کنندگان مرتکب گرانفروشی شده اند.

رحیمی در ادامه تصریح کرد: اگر گرانفروشی در بازار 
از طرف تولیدکنندگان صورت پذیرد و بازرسان وزارت 
صمت و وزرات جهاد از این گرانفروشی مطلع شوند، 

باید برخورد جدی داشته باشند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: نرخ گذاری متعدد بر روی 
کالاهای مصرفی ممکن است ناشی از قیمت گذاری 
از مسیرهای نادرست باشد و یا مسئولان تعزیرات از 
چنین نرخ گذاری مطلع نباشند در غیر اینصورت اگر 
شکایتی در خصوص گرانفروشی باشد، حتما باید مورد 

رسیدگی و برخورد جدی قرار  گیرد.

گهی دعوت به مناقصه عمومی گهی دعوت به مناقصه عمومی آ  آ
 همزمان با ارزیابی کیفی ساده )به روش فشرده(  همزمان با ارزیابی کیفی ساده )به روش فشرده( 

اداره کل راه آهن شرق

شــرکت راه آهــن ج.ا.ا در نظــر دارد نســبت بــه برگــزاری مناقصــه عمومــی یــک مرحلــه ای همزمــان بــا ارزیابــی کیفــی ســاده و بــه روش فشــرده بــه شــماره مناقصــه )0701-ش-03( 
بــه شــرح ذیــل اقــدام نمایــد.

( از یزد  به ایستگاه راه آهن طبس 1-شرح مختصر موضوع مناقصه: حمل فرآورده های نفتی )نفت گاز
2- مبلغ کل برآورد : 61.085.875.200 ریال

3- مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : 3.054.293.760 ریال  -  به صورت یکی از روشهای ذیل: 
الــف- ضمانتنامــه بانکــی در وجــه اداره کل راه آهــن شــرق،  صــادره یکــی از بانکهــای مجــاز کــه حداقــل ســه مــاه ازآخریــن تاریــخ تحویــل پیشــنهادها اعتبــار داشــته و بــرای 3 مــاه 

دیگــر قابــل تمدیــد باشــد )مطابــق نمونــه فرمــت ارائــه شــده در آییــن نامــه تضمیــن معامــلات دولتــی بــه شــماره 123402/ت50659هـــ - 1394/09/22. 
ب- اصل فیش واریزی وجه نقد بحساب تمرکز وجوه  نقدی راه آهن  به حساب ir  290100004001064006372624   بنام تمرکز وجوه سپرده راه آهن نزد بانک مرکزی .

ج- اوراق مشارکت بی نام تضمین شده بانک ها و دولت با قابلیت باز خرید قبل از سررسید.
4- مدت و محل اجرا: مدت اجرا 12 ماه بوده و محل اجراء طبق اسناد مناقصه میباشد.

5- شرایط لازم جهت شرکت در مناقصه:  بارگذاری گواهی صلاحیت های ذیل ،در زمان ارسال اسناد الزامی می باشد.
الف ( پروانه فعالیت در زمینه حمل مواد نفتی از سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای .

ب (  تاییدیه ازشرکت ملی پخش فرآورده های نفتی .  ج ( گواهی صلاحیت ایمنی از وزارت تعاون ، کار و راه اجتماعی 
6- مهلــت و نحــوه دریافــت اســناد: متقاضیــان مــی تواننــد حداکثــر تــا ســاعت19:00 روز پنــج شــنبه مــورخ 1401/08/05 بــا مراجعــه بــه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت بــه 

نشــانیwww.setadiran.ir   و از طریــق لینــک مربــوط در ســامانه فــوق، اســناد را دریافــت نماینــد. 
7- مهلــت و نحــوه ارســال اســناد تکمیــل شــده: پیشــنهادها بایــد حداکثــر تــا ســاعت 19:00 پنــج شــنبه مــورخ 1401/08/19 در ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت بــه آدرس 
www.setadiran.ir   بارگــذاری و پاکــت )الــف( بــه نشــانی اســتان خراســان جنوبــی، شهرســتان طبــس، میــدان امامــزاده، اداره کل راه آهــن شــرق -کدپســتی 9791135555 

ارســال گــردد. 
8- زمان و محل گشایش: پاکات در ساعت 10:00 روز شنبه مورخ 08/21/ 1401 در کمیسیون مناقصات واقع در اداره کل راه آهن شرق، باز و نتیجه مناقصه اعلام می گردد. 

 نوبت اول

  وزارت راه و شهر سازی
       راه آهن جمهوری اسلامی ایران

گهی1397548 شناسه ا
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سیاست 2
تحلیل

دستگیری معترضان ضددولتی 
در شهر سانتیاگو شیلی/ 

پناهجویان ونزوئلایی رویترز
عازم مرز ایالات متحده 
آمریکا/ رویترز

گزارش تصویری

نگاهی به 60 سال روابط ایران  و کره  جنوبی ؛

 ظرفیت هایی که آزاد نشد
در آستانه شصت سالگی آغاز روابط دیپلماتیک 
بیــن ایران و کــره جنوبی و با دقت در روابط 
این دو کشــور می توان دریافت ظرفیت های 
آزادنشده ای در پویایی های بین دولتی و ملی 
وجود دارد که درصورت بروز می توانستند این 
دو کشورِ مکمل را به لحاظ اقتصادی، هویتی 
و فرهنگــی به یکدیگر نزدیک تر ســاخته و 
جایگاه مطمئن تری را در نظمِ درحال دگرشِ 
بین المللی به هر دوی آن ها و به ویژه به ایران 
ببخشــند، ایرانی که اسیر جغرافیا در نقطه 
گرانیگاه بین المللی آتی در اقیانوسیه و آسیا-

پاسیفیک نیست، اما از دور می تواند با ایجاد 
ارتباط با کره جنوبی، اهرمی برای حل وفصل 

دیگر معادلات بین المللی خود بیابد.
به لحــاظ تاریخــی، روابط دیرینــه ایران و 
»کره« حتی به ۱۶۰۰ سال قبل از نامگذاری 
جاده ابریشــم می رســد. طبق آثار باستانی 
مکشوف، پیش از جاده ابریشم، ساکنان کره 
به کالاهای هنرمنــدان و صنعتگران ایرانی 
دسترســی داشــته اند، تا آن جا  که تجارت با 
»پرسیا« به صورت رسمی در تاریخ کره ثبت  
و در اسطوره های کره، از ازدواج خاندان های 
بزرگ ایرانی و کره ای با افتخار بسیار یاد شده 
است. امروز شاهد رشد اهمیت ارتباطات ایران 
و کره جنوبی در چشم انداز روابط دوجانبه و 
اوج آن در سال ۲۰۱۷ هستیم، اما در برایند 
این ۶۰ سال گذشته، باید انتقادی به عملکرد 
خــود مطرح کرد، زیرا ظرفیت های نزدیکی 
روابط دو کشور به خوبی شناخته و آزاد نشدند. 
در سیاســت ســطح بالا، ایران و کره جنوبی 
در روابط خود مشــکلاتی را تجربه می کنند 
کــه ناشــی از تصمیم هــای متفــاوت دو 
کشــور در انتخــاب هم پیمانان منطقه ای و 
بین المللی )فرامنطقه ای( است، ولی به لحاظ 
سیاست های پایین، در حوزه  هنر، فرهنگ و 
ارتباطات مردمی، نزدیکی هر چه بیشتر برای 

دو کشور پیش بینی می شود.
کــره جنوبی هــاب و دروازه ای با ارتباطات 
گســترده است و روابط نزدیکی با کشورهای 
آســه آن ازجمله برونئی، کامبوج، اندونزی، 
لائوس، مالزی، میانمار، فیلیپین، سنگاپور، 
تایلند و ویتنام دارد و همچنین با اســترالیا، 
کانادا و آمریکای مرکزی ازجمله کاستاریکا، 
السالوادور، هندوراس، نیکاراگوئه و پاناما روابط 
گســترده ای برقرار کرده  است. نزدیکی ایران 
به کره جنوبی، به عنوان شــریک راهبردی و 
مهم در منطقه اقیانوســیه و آســیا پاسفیک 
می تواند نقش ایران را در معادلات این منطقه 
پررنگ تــر کند و کمکــی به ارتقای تصویر و 

جایگاه بین المللی ایران داشته باشد.
مهم اســت ایران نیز وزنــه خاص خود را در 
منطقه خاورمیانــه در نظر بگیرد. نیروهای 
مسلح ایران بزرگ ترین نیروهای خاورمیانه ای 
به لحاظ نیروهای فعال هســتند که شــمار 
کارکنان فعال آن ۶۲۰ هزار نفر است و بیش  
از ۳۵۰ هــزار نفر هم نیــروی ذخیره و افراد 
آموزش دیــده وجــود دارند که می توانند در 
زمان لزوم بسیج شوند. همچنین ایران یکی 
از بزرگ ترین اقتصادهای خاورمیانه را با حدود 

۸۶ میلیارد دلار دارد.
در حوزه فرهنگی، ایران یکی از قدیمی ترین، 
ثروتمندتریــن و مؤثرتریــن میراث هنری و 
فرهنگی را در جهان دارد که شامل شاخه های 
مختلفی از ادبیات، موسیقی، معماری، نقاشی، 

ســفالگری، خطاطی، بافندگی، فلزکاری و 
سنگ تراشــی می شــود و کره جنوبی اما، از 
ابتدای قرن بیســت ویکم به عنوان نماینده 
فرهنــگ اثرگــذار پاپ در ســطح جهان در 
زمینه موســیقی، ســریال های تلویزیونی و 
سینما شناخته می شود که به آن موج کره ای 
نیــز گفته می شــود. از لحاظ تکنولوژی هم 
غول های فناوریِ سامســونگ و هیوندای و 

دیگر برندهای مهم کره ای مطرح هستند.
از نظر مذهب و دین، اســلام در کره جنوبی 
پیشــرفتی آرام دارد. اگرچه با اعتراض ادیان 
اکثریتی در این کشور، حکمرانان محدودیت ها 
و ممنوعیت هایی برای اسلام نظیر محدودیت 
تأسیس مساجد و پایگاه گذاشته اند، اما شاید 
همین محدودیت ها باعث جلب توجه نســل 
جوان کره به معنویات اسلام شده است. جامعه 
مسلمان در این کشور در سئول متمرکز است 
و مساجد اندکی در سراسر کشور وجود دارند. 
طبق آماری از بنیاد مسلمانان کره، در حدود 
۲۰۰ هــزار نفر از جمعیت ۵۲ میلیونی کره 
مســلمان هستند و چهل درصد از جمعیت 
مسلمانان این کشور در سئول سکونت دارند.
سوءتفاهم های روابط ایران و کره جنوبی

در بسیاری از موارد تاریخی، سوءتفاهم هایی در 
برخوردهای ایران و کره جنوبی دیده می شود 
که در تعدادی از آن ها، مهارت ســفارت خانه 
ایران در کره شمالی مانع ایجاد ارتباط با کره 
جنوبی بوده اســت، در برخی دیگر ناآشنایی 
با نیت و مقصود کره جنوبی و در برخی دیگر 
اهمال و بی توجهی به ظرفیت روابط دوجانبه 
با کره جنوبی. دراین جا به برخی از این موارد 

را اشاره می کنیم.
- مذاکرات هســته ای: کره جنوبی  در ســال 
۲۰۰۷، در جریان بررســی پرونده هسته ای 
ایــران، از راه حل دیپلماتیک حمایت کرد و 
در ســال ۲۰۰۸ کره ای ها عنوان کردند ایران 
لازم اســت جامعه بین المللــی را از ماهیت 
صلح آمیز برنامه هسته ای خود آگاه سازد. در 
سال ۲۰۰۹، در زمان دبیرکلی بان کی مون در 
سازمان ملل، اعتماد بالایی به ماهیت پرونده 
هســته ای ایران و سخنان وزیر امور خارجه 

وقت ایران وجود داشــت؛ با این صراحت که 
بان کی مــون تصریــح کرد به گفته وزیر امور 
خارجــه ایران، »این کشــور درصدد تعقیب 
اهــداف صلح آمیز در برنامه هســته ای خود 
اســت«. با این  حال، متأسفانه در تشخیص 
این مســئله عقب ماندیم که اختلافات ایران 
و کره جنوبی بر سر مسائل هسته ای ناشی از 
رقابت دو کره شــمالی و جنوبی با یکدیگر و 
خطا در شبیه پنداری پرونده ما با پرونده کره 
شمالی در جامعه بین المللی )و حتی در داخل( 
بوده است. درحالی که کره شمالی علناً هدف 
و نیت تسلیحاتی هسته ای خود را بیان کرده 
اســت، ولی طبق فتوای مقام معظم رهبری، 
»ما کاربرد این سلاح ها را حرام، و تلاش برای 
مصونیت بخشیدن ابناء بشر از این بلای بزرگ 

را وظیفۀ همگان می دانیم«.
- ثبــات در تجارت بــا ایران: کره جنوبی، در 
تجارت با ایران رویکردی باثبات داشته است. 
به رغــم این که کره جنوبی واردات کلی نفت 
خام خود را از خاورمیانه در ســال ۲۰۰۹ در 
حــدود ۱۴ درصد کاهش داد، اما چهارمین 
منبع بزرگ نفت خام ایران باقی ماند. در سال 
۲۰۱۷ این روابط به اوج رسید، اما پس از خروج 
آمریکا در دوران ترامپ از برجام، مانند دیگر 
کشــورها، کره جنوبی نیز تحت تأثیر تحریم 
یکجانبه آمریکا روابط خود را با ایران قطع و 
محدود کرد. تقریباً چند ماه بین خروج آمریکا 
از برجام و تعقیب مطالبات معوق ایران از کره 
فاصله افتاد که پس از آن، کره جنوبی مانند 
دیگر بازیگران بین المللی ازجمله کشورهای 
اروپایی که رابطه مالی و پولی آن ها وابســته 
به آمریکا اســت، از این تحریم تبعیت کرد و 

این امر منجر به فریز دارایی های ایران شد.
- حقوق بشــر: اگــر دوره دبیرکلی آقای بان 
کی مون را به خاطر بیاوریم ایشــان به عنوان 
فــردی کــره ای، در ســال ۲۰۰۹ از نتیجه 
ریاســت جمهوری ایران حمایت کردند و به 
رئیس جمهــور وقت تبریک گفتند، حتی به 
درخواست جنایت علیه بشریت که عبادی و 
همراهان او پس از انتخابات مطرح می کردند 
محلی از اعراب نگذاشتند. کره ای ها از سیاست 

دوگانه حقوق بشــر که غرب مطرح می کند 
آگاهــی دارنــد و کمتر در رابطه با ایران به آن 
بهــا می دهند. ضمن این کــه رویکرد آن ها 
بسیار در تابعیت از قانون و حقوق بین المللی 
ازجملــه عدم مداخله در امور داخلی ســایر 
کشــورها تعریف می شود. باوجوداین، ایران 
سیاست بان  کی  مون را فقط به او و سازمان 
ملل منحصر دانســت و ازطریق او پیگیری 
جدی در ســطوح دولتــی کره جنوبی برای 

ایجاد ارتباط قوی تر رخ نداد.
اهمیت کره در روابط ایران با شرق

از آن جا که به نظر می رسد ما در آینده با چین 
و روســیه روابط گسترده تر و به همان اندازه 
دارای ظرافت های بیشتری خواهیم داشت، 
لذا لازم اســت ایران روابط خود را از امروز 
در منطقه مهم اقیانوســیه و آسیاپاسفیک 
موازنه ســازی کند و به اهرم های لازم برای 
حصول این مقصود دســت یابد. برگ برنده 
ایران رابطه خوب همزمان با دو کره شمالی 
و جنوبی اســت و البتــه می توان به احیای 
تلاش های گذشته ایران نیز در نقش میانجی 
روابط دو کره روی آورد، اما فی نفســه بازی 
با کارت روابط حســنه با دو کره از اهمیت 
بسیار بالایی در روابط دیپلماتیک بین المللی 

برخوردار خواهد بود.
روسیه

حرکت آرام منطقه ای روسیه که از دعوت برای 
برگزاری کنفرانس اسلامی در این کشور در 
بیش از یک دهه قبل آغاز شــده بود، امروز با 
تأییدخواهی روسیه از شرکای راهبردی  برای 
انتخاب های این کشور در سطح بین المللی و 
سازمانی، ازجمله در جنگ اوکراین و سازمان 
ملل متحد متحول شــده اســت. چشم انداز 
روابط ایران و روســیه بسیار پیچیده است و 
به نظر می رسد تابع تاکتیک های موقعیتی و 
نه یک روایت ثابت است. روابط روسیه و کره 
جنوبی نیز سال ها در کنار روابط نزدیک کره 
جنوبی و آمریکا براساس »عملگرایی متقابل« 
پیگیری می شــد. انعطاف بالای روسیه برای 
جذب شــرکایی با جهان بینی های بســیار 
متفاوت بسیار قابل توجه است، اما کره جنوبی 

ویژگی های مهمی برای روســیه داشته است 
که نباید از شناخت آن ها غفلت ورزید. از این  
حیــث، احیــای روابط ایران و کره جنوبی در 
راســتای درک بهتر تقدیر روابط گسترده تر 

با روسیه بسیار اهمیت دارد.
چین و هند

نزدیکی چین، هند و ایران به عنوان کشورهای 
دوست با یکدیگر یکی دیگر از موضوعاتی است 
که اساساً موضوع کره جنوبی را مطرح می کند. 
این دوستی که به تدریج شکل گرفت، ناشی 
از چالش های مشابهی است که این کشورها 
در مســیر صنعتی شدن در اقتصاد جهانی با 
آن مواجه شــدند و درنتیجۀ آن موقعیت ها، 
خــود را در شــماری از موضوعات هم پیمان 
یافتنــد. ایران همزمان با هند و چین، روابط 
دیپلماتیک و اقتصادی منظمی با روســیه و 
جمهوری های شوروی سابق دارد که این امر، 
نقش مهم و ویژه ایران را در منطقه خاورمیانه 
و آسیای مرکزی خواه ناخواه روشن می سازد. 
در عین حال، همان اهمیتی که روابط با کره 
جنوبی در رابطه ایران و روسیه دارد، می تواند 

در رابطه با چین و هند بیابد.
ژاپن

در مورد ژاپن می دانیم که بین آمریکا و ژاپن، 
فرای پیوندهای فرهنگی و ارزش های فرهنگی 
مشترک، روابطی غیرقابل  اجتناب و غیرقابل 
جایگزین شکل گرفته، تا جایی که ژاپن به یکی 
از هم پیمانان نزدیک آمریکا تبدیل  شده است. 
بی تردید ایفای این نقش ازطرف ژاپنی که در 
جنگ جهانی دوم، آن رویدادهای هســته ای 
آمریکایی را تجربه کرده است، روشن می سازد 
تــا چــه اندازه آمریکا به مقابله با نفوذ چین و 
ممانعت از رشــد و توسعه پکن به عنوان یک 
ابرقدرت اهمیت می دهد و تا چه اندازه خود 
را به هم پیمانی ژاپن نیازمند می بیند. روابط 
ایران و ژاپن، از نظر تاریخی در حوزه فرهنگی، 
سیاست خارجی و سرمایه گذاری به ویژه پس 
از انقلاب با توجه  به تقاضای ژاپن برای تأمین 
انرژی ایمن مثبت بوده اســت. نزدیکی امروز 
ژاپن و کره جنوبی با توجه  به نگاه جهانی به 
این دو کشور نیز می تواند به آینده روابط ایران 

و ژاپن کمک کند.
در نتیجه این که

در طــی تاریــخ، دو کشــور ایــران و کــره 
جنوبــی، به رغم روابط نزدیک کره جنوبی با 
ایالات متحــده و روابط ایران با کره شــمالی 
روابطی عادی داشته اند. ایران یکی از معدود 
کشــورهایی اســت که روابــط خوبی هم با 
کره شــمالی و هم با کره جنوبی دارد و این 
موقعیــت می تواند و ظرفیــت آن را دارد که 
ایران را در اقیانوســیه و آسیاپاســیفیک که 
گرانیگاه آتی نظم بین المللی خواهد بود، در 
موقعیتــی منحصربه فرد و ویژه قرار دهد. در 
گذشــته، ایران مسیر میانجی گری صلح دو 
کره را به صورت ناقص رها کرد و شــاید امروز 
طرح دوباره این مهم به آسانی گذشته  نباشد. 
بااین حال، باید به ضرورت چندوجهی گرایی 
و چندجانبه سازی ابزارها و اهرم های راهبردی 
در سیاست خارجی و دیپلماسی توجه داشت. 
موضوع بســیار مهم برای ایران توجه به این 
نکته اســت که به همان انــدازه که ایران در 
منطقه خاورمیانه یک وزنه راهبردی اســت، 
کره جنوبی در منطقه اقیانوســیه یک وزنه 

مرکزی است. 

خبر ویژه

به دنبال تشــدید اختلافات میان واشــنگتن و ریاض در پی تصمیم اوپک پلاس مبنی بر کاهش تولید نفت و تهدید 
عربستان به بازنگری در روابط توسط مقامات آمریکا، وزیر خارجه ترکیه از این تهدیدها انتقاد کرد.

مولود چاووش اوغلو، وزیر خارجه ترکیه در این باره گفت: با توجه به تصمیم کاهش تولید نفت توسط اوپک پلاس، شاهد 
تهدیدهایی از سوی آمریکا علیه عربستان سعودی هستیم و ما نمی توانیم چنین چیزی را بپذیریم. وی تاکید کرد: این 
قلدری و تندخویی از سوی آمریکا درست نیست. چاووش اوغلو در ادامه خطاب به آمریکا تاکید کرد: اگر می خواهید 
قیمت نفت و گاز کاهش یابد، تحریم های ایران را بردارید. شــما نمی توانید با تهدید یک کشــور )عربســتان ســعودی( 
مشکل را حل کنید. اوپک که شامل ۱۳ کشور عضو است و هم پیمانانش شامل روسیه، در نشست پنجم اکتبر وزیران 
اوپک پلاس، کاهش تولید نفت به میزان دو میلیون بشکه در روز را تصویب کردند. بر اساس گزارش رویترز، این تصمیم 
در شــرایطی تصویب شــده که بازارهای ســوخت با محدودیت عرضه روبرو هستند و ذخایر نفت اقتصادهای بزرگ در 

پایین ترین سطح از زمان آخرین کاهش تولیدی که اوپک اعلام کرد، قرار دارند. تصویب کاهش تولید نفت اوپک پلاس، 
خشم دولتمردان آمریکایی را برانگیخته و جنگ لفظی بین آمریکا و عربستان سعودی را به همراه داشته است. کاخ 
سفید پنج شنبه گذشته اعلام کرد به عربستان سعودی تحلیلی ارائه کرده که نشان می داد کاهش تولید نفت به اقتصاد 
جهان ضربه می زند و مدعی شد سعودی ها سایر اعضای اوپک را برای رای دادن به کاهش تولید، تحت فشار گذاشته اند. 
آمریکا، عربستان سعودی را به همدستی با مسکو متهم کرده که با طرح غرب برای اعمال سقف قیمت برای صادرات 
نفت این کشور بر سر جنگ در اوکراین، مخالف است. وزارت خارجه عربستان سعودی در بیانیه ای اعلام کرد عربستان 
از طریق رایزنی های مداوم با دولت آمریکا، روشــن کرد که همه تحلیلهای اقتصادی نشــان می دهد به تاخیر انداختن 
تصمیم اوپک پلاس برای یک ماه، پیامدهای اقتصادی منفی خواهد داشت. تصمیم اوپک پلاس با توافق جمعی گرفته 

شد و توازن عرضه و تقاضا را مد نظر قرار دارد و هدف آن، مقابله با نوسان بازار بود.

وزیر خارجه ترکیه: 

تحریم  ایران را بردارید

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:

هیچ گونه تغییرات مرزی را 
نمی پذیریم

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس درباره رزمایش ارس 
گفت: اتفاقات مرزهای شمال کشور برای ما مهم است و 
هرجا که لازم باشد، برای دفاع از حقوق و امنیت کشور 

تمرین نظامی برگزار می کنیم. 
»حسن همتی« در خصوص رزمایش بزرگ اقتدار نیروی 
زمینی ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی که در منطقه 
عمومی ارس در شــمال استان های آذربایجان شرقی و 
اردبیل برگزار شد، گفت: این رزمایش در راستای نمایش 
قدرت و اقتدار ایران برگزار شد و پیام آن برای کشورهای 
همسایه صلح و دوستی و برای دشمنان پاسخ قاطع به 

هرگونه تهدید است.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، 
نیروهای نظامی هر کشور را حافظ امنیت ملی و تمامیت 
ارضی آن ســرزمین دانســت و گفت: اتفاقات مرزهای 
شمال کشور برای ما مهم است و هرجا که لازم باشد، برای 
دفاع از حقوق و امنیت کشور رزمایش برگزار می کنیم.
نماینده مردم تکاب با بیان اینکه ایران هیچ گونه تغییرات 
مرزی در کشورهای منطقه را نمی پذیرد، اظهار داشت: 
هیچ قانون بین المللی تغییرات مرزی در کشــورهای 
منطقه را نمی پذیرد؛ ما معتقدیم که هر کشوری شأن و 
جایگاه خود را دارد و باید تمامیت ارضی همه کشورهای 

منطقه حفظ شود.

 سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران 
در سازمان ملل:

ادعاها در مورد نقش پهپادهای ایرانی 
در جنگ اوکراین بی اساس است

سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران نزد سازمان 
ملل متحد در نیویورک، ادعاهای صورت گرفته در مورد 
نقش پهپادهای ایرانی در جنگ اوکراین و مرتبط ساختن 
آن با قطعنامه ۲۲۳۱ را بی اســاس دانست. امیر سعید 
ایروانی سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران نزد 
سازمان ملل متحد در نیویورک طی نامه ای، پیشنهاد 
اوکراین مبنی دیدار کارشناســان ســازمان ملل از این 
کشــور برای بازرسی از قطعات پهپادهای سقوط کرده 
و مرتبط ساختن آن با اجرای قطعنامه ۲۲۳۱ در مورد 
توافق هســته ای ایران را فاقد هرگونه پایه حقوقی در 
چارچوب قطعنامه مذکور دانست. سفیر و نماینده دائم 
جمهوری اسلامی ایران متعاقب ادعاهای صورت گرفته 
در مــورد نقش پهپادهای ایرانــی در جنگ اوکراین و 
مرتبط ســاختن آن با قطعنامه ۲۲۳۱، طی نامه ای به 
دبیرکل و رئیس شورای امنیت سازمان ملل، استدلالات 
خود در مورد بی اساس بودن چنین ادعاهائی را مطرح 
ساخت. امیر سعید ایروانی در این نامه از اینکه اوکراین 
موضع بی طرفی ایران در جنگ جاری در این کشــور 
را نادیده گرفته و به ادعاها و موضعگیری های اشــتباه 
براساس اطلاعات ثابت نشده ادامه می دهد، ابراز تاسف 

نموده است.

استاندار تهران: 

چند نقطه در تهران برای برگزاری 
تجمعات تعیین می شود

اســتاندار تهران با بیان اینکه موافق برگزاری تجمعات 
در چارچوب قانون هســتیم، گفت: ۲ یا ۳ نقطه را در 
تهران به زودی برای برگزاری تجمعات تعیین می کنیم.
 محسن منصوری استاندار تهران درباره اقدامات دولت 
برای اجرای اصل ۲۷ قانون اساسی پیرامون برگزاری آزاد 
تجمعــات، گفت: اولا با برگزاری تجمعات در چارچوب 
قانون کاملا موافق هستیم. گاهی به نوعی تبلیغ شده 
که کشــور یا دولت تحت هر شــرایطی نمی خواهد به 
برگزاری تجمعات تن دهد که این روایت و تفسیر کاملا 

اشتباهی است.
وی در ادامه اظهار کرد: قبل از این مسائل هم هر کسی 
کــه در چارچوب قانون به فرمانداری یا اســتانداری 
مراجعه و درخواست کرده است، ما قانونا درخواست 
وی را بررسی کردیم و پاسخ دادیم. برخی از بزرگواران 
از طریق رسانه درخواست خود را مطرح می کنند که 
این روال درستی نیست. استاندار تهران تصریح کرد: 
متقاضیــان برگزاری تجمعات باید به صورت مکتوب 
درخواســت خود را مطرح کنند، این درخواســت به 
کمیسیون مربوطه در حوزه معاونت سیاسی ارجاع، 
بررســی و تصمیم گیری می شــود. طرح درخواست 
بــه معنای اخذ مجوز نیســت. درخواســت تنها در 
چارچوب قانون بررســی می شــود. ما مشتاقیم که 
تجمعــات حتی الامکان اجازه برگزاری دریافت کند 
و این را برای خود و کشورمان یک فرصت می دانیم.

منصــوری هم چنین یادآور شــد: نکتــه دوم اینکه 
پیرو دســتور و فرمایشات رئیس جمهور، در شورای 
تامین اســتان تهران صحبت کردیم لذا محلاتی که 
به لحاظ تامینی مشــکل خاصی نداشــته باشند و به 
لحاظ ترافیکی امکان دسترسی مناسب داشته باشد 
و برای مردم چالش ایجاد نکند را در دو یا سه نقطه 
تهــران به عنوان محلات برگزاری تجمع مشــخص 

می کنیم.
وی ادامه داد: معاونت سیاسی وزارت کشور در حال تهیه 
و تدوین آیین نامه ای اجرایی است، ما هم مکان هایی را 
مشخص و معرفی می کنیم که فرایند این کار و محل این 
تجمع سریعا مشخص شود سپس به صورت رسمی اعلام 
و اطلاع رسانی می شود. استاندار تهران با بیان اینکه این 
موضوع در فرایندی باید به تایید شورای تامین استان و 
شورای تامین امنیت کشور برسد، گفت: البته این موضوع 
از مواردی است که هم رئیس محترم جمهور در مصاحبه 
اخیر خود اعلام و هم به وزیر کشور دستور داده است. ما 
هم پیگیر انجام کار کارشناسی هستیم، امیدواریم ظرف 

دو-سه ماه آینده به نتیجه برسد.

استعفای لیز تراس؛

مستاجری که نیامده رفت
نخست وزیر انگلیس که تنها شش هفته از حضورش در 
خانه شــماره ۱۰ داونینگ استریت می گذرد از سمتش 
استعفا کرد. لیز تراس، نخست وزیر انگلیس که تنها شش 
هفته از حضورش در خانه شماره ۱۰ داونینگ استریت 
می گذرد اعلام کرده که از ســمتش اســتعفا می دهد. او 
گفت که قصدش برای استعفا را به اطلاع پادشاه رسانده 
اســت. اســتعفای لیز تراس بعد از آن صورت گرفت که 
برنامه اقتصادی ارائه شــده از سوی او باعث ایجاد شوک 
در بازارهای مالی شــده و تفرقه در میان اعضای حزب 

محافظه کار را در پی داشت.
تــراس در حضــور ده ها خبرنگار گفت کــه او در دوران 
»بی ثباتی های عظیم اقتصادی و بین المللی« قدرت را 
در دست گرفت. او گفت: »اذعان می کنم که با توجه به 
این وضعیت، نمی توانیم به وعده هایی که به خاطر آنها 

از سوی حزب محافظه کار انتخاب شدم عمل کنم.«
»نیک اردلی«، خبرنگار ارشــد رسانه دولتی بی بی سی 
گفت: »تا حالا همچین چیزی ندیده ام. باید درباره اتفاقی 
که افتاده صریح صحبت کنم: تراس دیروز گفت که آدم 
جنگنده ای است، اما میزان هرج و مرج در دولت، پارلمان و 
حزب محافظه کار لیز تراس را به جایی رسانده که می داند 
نمی تواند کار را ادامه بدهد.« اردلی در ادامه گفت: »اینها 
تغییراتی اســت که با ســرعت نور اتفاق می افتند. سوال 
اینجاست که آیا حزب محافظه کار می تواند بر سر رهبری 
جدید به توافق برســد و اینکــه آیا آنها می توانند بدون 
برگزاری انتخابات عمومی این کار را انجام بدهند یا خیر.«
او تصریح کرد: »با وضعیتی بی سابقه مواجهیم و با دوران 
صدارتی که به طرز بی سابقه ای کوتاه بود و با بحرانی که در 
سیاست بریتانیا سابقه نداشته است.«  رسانه های انگلیس 
گزارش داده اند انتخابات برای گزینش رهبر بعدی حزب 
محافظه کار هفته آینده برگزار می شود. لیز تراس تا زمان 

انتخاب جانشین، نخست وزیر باقی خواهد ماند.

رویارویی با »صدر« معترض 
یک پژوهشگر ارشد مرکز مطالعات غرب آسیا، با بیان این 
که انتخاب احتمالی نوری مالکی به عنوان معاون رییس 
جمهور عراق در راستای منافع دولت و ملت این کشور 
نیست، گفت: مقتدی صدر فعلی از صدر گذشته قدرت 
بیشتری دارد و در نتیجه بیشتر از قبل هم می تواند دولت 
جدید را با چالش های جدی و شاید حتی فلج کننده روبرو 
کند. اردشیر پشنگ، در پاسخ به این سووال  که به نظر 
وی موانع پیش روی »محمد شیاع  السودانی« نخست 
وزیر جدید عراق  برای تشــکیل کابینه چیست؟ گفت: 
در حال حاضر و با توجه به ترکیب ائتلاف های مختلف 
در داخل پارلمان عراق و نیز طی یک مرحله مهم از روند 
تشکیل دولت جدید که با انتخاب آقای عبداللطیف رشید 
به عنوان رئیس جمهور جدید روی داده اســت، عملا از 
نظر قانونی و روندی، مانعی برای نخســت انتخاب آقای 
السودانی به عنوان نخست وزیر و سپس معرفی و تشکیل 

کابینه جدید وجود ندارد.
وی ادامــه داد: امــا در عین حال باید نگاهی به بیرون از 
پارلمان و مخالفان روند فعلی به خصوص آقای مقتدی 
صدر و طرفدارانش داشت. هرچند که وقتی آقای صدر 
عملا مانع تعیین رئیس جمهور نشد و طرفدارانش یکبار 
دیگر وارد صحن پارلمان نشدند، می تواند یک نشانه از عدم 
مخالفت جدی او با تعیین نخست وزیر جدید و تشکیل 
کابینه تلقی شود، البته همچنان باید منتظر ماند چون 
همانطور که می دانیم صدر یک سیاستمدار پیش بینی 
ناپذیر اســت. اما در کل شــانس تشکیل کابینه توسط 
آقای السودانی بیش از ناتوانی اش در شرایط فعلی است.
وی همچنین در پاسخ به این سووال که با توجه به تصمیم 
جریان صدر در عدم مشارکت در تشکیل دولت عراق ، این 
عدم مشارکت چه تبعاتی می تواند برای دولت السودانی 
به همراه داشته باشد؟ اظهار کرد : طبیعتا از نظر روانی و 
عملی این جریان صدر بود که پیروز انتخابات شد، هرچند 
اینک از نظر قانونی با توجه به خروج خودخواسته همه 
۷۳ نماینده پارلمان جریانش، او نبض تشکیل دولت را 
عمــلا به رقبایش داده اســت. در کل این وضعیت یک 

مشروعیت بیش از پیش برای صدر ایجاد کرده است.
صدر فعلی از صدر گذشته قدرت بیشتری دارد

پشــنگ در این ارتباط افزود: صدر که پیش تر با ائتلاف 
احزاب همراهش کمی بیش از ۵۰ کرسی داشت، هرگاه 
که اراده می کرد خیابان های بغداد را به صحنه اعتراض 
و راهپیمایــی تبدیل می کــرد از این نظر صدر فعلی از 
صدر گذشــته قدرت بیشــتری دارد، در نتیجه بیشتر از 
قبــل هــم می تواند دولت جدید را با چالش های جدی و 
شاید حتی فلج کننده روبرو کند. به هر حال باید این را 
بدانیم او اولا با کارشکنی های قانونی و قضایی رقبایش 
نتوانست دولت »اکثریت ملی« مورد نظرش را تشکیل 
دهد و ثانیا همچنین نتوانست طرح انتخابات زودهنگام 
را هم به کرسی بنشاند، در نتیجه باید منتظر یک صدر 

ناآرام و بی قرارتر باشیم!
این پژوهشگر مسائل بین الملل در واکنش به این پرسش 
که برخی از منابع خبری صحبت از انتخاب نوری المالکی 
به عنوان معاون رییس جمهور عراق کرده اند با توجه به 
ذهنیت مردم عراق نســبت به آقای نوری المالکی ، این 
انتخاب چه تاثیراتی می تواند به همراه داشــته باشــد؟ 
تصریح کرد: قدرت طلبی شــخصی و باندی آقای نوری 
مالکی که از سال ۲۰۰۶ تا ۲۰۱۴ آن را برای همگان عیان 
کرد و یکی از عوامل و ریشه های تشدید بحران در عراق 
طی ســال های اخیر بوده است، مالکی نشان داده سعی 
می کند با هر ابزار و نحوه  ممکن شــخصا بخشــی از نماد 

قدرت باشد و در ساختار حضور داشته باشد.

اخبار كوتاه
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گفت و گو

 موثرترین مبارزه با قاچاق کالا ردیابی 
و قطع تامین ارز است

وجود شبکه های مافیایی 
واردات لوازم خانگی قاچاق

دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی با اشــاره به 
واردات کالای قاچــاق لــوازم خانگی، گفت: 
موثرین راه و روش مبارزه با شبکه های بزرگ 
مافیایــی واردات کالا و لــوازم خانگی قاچاق، 
ردیابی و قطع نحوه تامین ارز کالاهای قاچاق 

است.
عباس هاشمی درباره دلایل فراوانی کالاهای 
قاچاق لوازم خانگی در بازار، گفت: شبکه های 
بــزرگ مافیایی برای واردات کالاهای قاچاق 
از جملــه لوازم خانگــی وجود دارد و آن قدر 
این شبکه ها پیچیده است که به نظر می رسد 
مســئولان نیــز از مبارزه بــا کالاهای قاچاق 
ناامید شــده اند زیرا بــا وجود تلاش هایی که 
بــرای مبارزه بــا واردات کالای قاچاق انجام 
می دهند باز هم شــاهد ورود کالای قاچاق به 
بازار هستیم و نتیجه مبارزه با قاچاق متناسب 
با اقدامات انجام شده برای مبارزه با آن نیست. 
وی بیــان داشــت: یکی از راه هــای مبارزه با 
لــوازم خانگی قاچاق آن اســت که تولیدات 
لوازم خانگی داخلی به لحاظ کمی جوابگوی 
نیاز داخل باشد که اکنون کشور به آن مرحله 
رســیده اســت، لذا باید از روش های دیگر از 
جمله کیفی، تنوع مدل و شبکه خدمات پس از 
فروش و پاسخگویی به مشتریان باید خودمان 
را ارتقا و توسعه دهیم که وزارت صمت نیز به 

درستی این رویکرد را دنبال می کند. 
دبیــر انجمــن صنایع لوازم خانگــی ایران با 
اشــاره به راه های ورود کالای قاچاق از جمله 
واردات لوازم خانگی قاچاق به کشــور، گفت: 
برخی معافیت های وارداتی برای واردات کالا 
از طریق مرزنشینی، ملوانی و ... در نظر گرفته 
شــده است که با وجود مجوز قانونی اما بدون 
رعایت سقف از این مسیرها کالا وارد می شود، 
لذا لازم است تا در این ارتباط نظارت و رعایت 
قوانین بیشتر شود تا این معافیت ها تبدیل به 

معضل قاچاق نشود. 
وی با اشاره به راه های مبارزه با قاچاق کالا از 
جمله شناسه کالا، کد رهگیری، ثبت کالا در 
سامانه جامع تجارت و سامانه خدمات پس از 
فروش؛ بیان داشت: در کنار این کارها یکی از 
مهمتریــن روش ها برای جلوگیری از واردات 
کالاهای قاچاق از جمله لوازم خانگی ردیابی 

تامین ارز کالاهای قاچاق است. 
هاشــمی گفت: به هــر حال واردات کالاهای 
قاچــاق بــا ارز انجام می شــود، بنابراین اگر 
مشــخص شــود که ارز مورد نیاز برای ورود 
این کالاها از کجا تامین می شود و اگر جلوی 
تامین این ارز گرفته شــود، قطعا می توان با 

واردات کالای قاچاق نیز مبارزه کرد. 
دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی اظهار داشت: 
کالاهای زیادی صادر می شــود که بعضا پول 
آنها به کشور بازنگشته و ارز آنها به این شکل 
یعنی واردات کالاهای قاچاق به کشــور برمی 
گردد. وی در پاسخ به این سوال که چرا با وجود 
اینکــه کالاهای قاچــاق از گارانتی برخوردار 
نیســت و حتی ممکن اســت کالای تقلبی به 
جای کالای اصل به مشتری فروخته شود باز 
هم مردم نسبت به خرید کالاهای خارجی و به 
عبارتی قاچاق اقدام می کنند، گفت: برندهای 
خارجی که اکنون بصورت قاچاق به کشور وارد 
می شود و در واقع کالای اصل هم نیست، در 
گذشــته  کالاهای اصلی آنها به طور رســمی 
وارد کشــور می شــود و یا تحت لیسانس در 
داخل کشــور تولید می شــد، بنابراین مردم 
ذهنیت خوبی از سوابق حضور این برندها در 
کشــور دارند و با توجه به اینکه در گذشــته از 
این کالاها اســتفاده  کرده اند و رضایت آنها 
تامین شده است، هنوز هم تمایل به استفاده 
از آن برندهــا را دارنــد و غافل از اینکه با توجه 
بــه ممنوعیت واردات، و واردات این کالاها به 
شیوه قاچاق به جای کالای اصل به آنها کالای 

تقلبی عرضه می شود. 
هاشمی اظهار داشت : در حوزه لوازم خانگی 
بــه لحاظ کمی مشــکلی وجود نــدارد و به 
لحاظ کیفیت نیز از وضعیت خوبی برخوردار 
هستیم بنابراین اگر به مرور زمان برنامه ریزی 
درستی داشته باشیم و کیفیت تولیدات لوازم 
خانگی داخلی را بتوان به مردم ثابت کرد می 
توان امیدوار بود که به واســطه عرضه بیشتر 
کالاهای داخلی و اســتفاده بیشــتر مردم از 
تولیــدات داخلی معضل قاچاق لوازم خانگی 

نیز کمرنگ شود. 

« از بازار طلا و سکه گزارش می دهد »روزگار

بازار تهران در انتظار سیگنال جدید قیمت سکه 
یــک تحلیلگر بازار مالــی می گوید: طی روز های اخیرقیمت هرانس 
جهانــی طــلا تحت تأثیر عواملی، چون رکود و نرخ بهره آمریکا کمی 
ریزش داشــت و بازار داخلی طلا و ســکه در اقدام کم نظیر در برابر 
این افُت قیمت طلای جهانی مقاومت نداشت وتأثیر این کاهش در 

قیمت سکه نشان داه شد.
طلا

 در حالی روز چهارشنبه ۲۷ مهر قیمت سکه امامی ۴۴ هزار تومان 
ارزان شــد و در محدوده ۱۴ میلیون و ۹۰۴ هزار تومان معامله شــد 

که قیمت انس جهانی روند کاهش داشت. 
همواره نرخ سکه تعیین کننده قیمت طلا و سکه در بازار تهران بوده 
اســت. اما طی روز های اخیر و بدنبال ریزش قیمت هر انس طلای 
جهانــی قیمــت طلا در بازارداخل تحت تأثیر این موضوع قرار گرفت 

و افُت چند هزار تومانی گریبان طلا و سکه راگرفت.
در همین رابطه ســهراب هاشــمی تحلیلگر بازار مالی گفت: رکود 
حاکم بر اقتصاد جهان باعث بی ثباتی هر چند کم در بازار طلا شده 
اســت و شــاید ســیگنال این موضوع کمی با تأخیر و یا بسیار ضعیف 
به بازار طلای تهران برسد، اما تأثیر خود را تا حدی نشان می دهد.

وی ادامه داد: بدنبال کاهش قیمت کامودیتی ها در بازار های جهانی 

قیمــت طــلا نیز تحت تأثیر قرار گرفتــه و لرزش قیمتی به این بازار 
هم رســیده اســت. به گفته این کارشــناس اقتصادی؛ از سوی دیگر 
افزایش نرخ بهره در آمریکا نیز بی ثباتی در بیشتر بازار های مالی را به 
همراه داشته که از جمله به بازار طلای جهانی می توان اشاره داشت.

وی تصریح داشت: تلاش برای حفظ ارزش دلار درسایر کشور ها در 
پی این اتفاقات اقتصادی نیز موضوع مهم دیگری برای ایجاد بســتر 
لازم جهت ورود ســرمایه گذاران اســت که تا کنون این نوع اقدامات 

موثر و کارآمد نبوده است.

این تحلیلگر بازار مالی با اشــاره به اینکه در بازار داخلی مانند ســایر 
کشــور ها همواره قیمت طلا متأثر از تعیین نرخ ارز می باشــد گفت: 
دلار تعییــن کننــده نرخ طلا در بازارهاســت، اما زمانی که تردید ها 
بر ســر ارزش دلار هر روز بیشــتر می شود قطعاً سرمایه گذار بدنبال 

راهی برای کاهش ریسک های احتمالی است.
وی تصریح داشت: در بازار طلای تهران نیز طی روز های اخیر قیمت 
گــذاری طــلا کمتر تحت تأثیر قیمت دلار قرار گرفت و بدنبال اخبار 

منتشره از بازار طلای جهانی بود.
این کارشــناس اقتصادی تأکید داشــت: هرچند دولت ها در ایران 
برای حفظ قیمت طلا و ســکه راه های زیادی را پیموده اند و امروز 
نیز علی رغم افُت قیمت ســکه و طلا، همچنان حواسشــان به ادامه 
ریــزش قیمــت این محصول ها در بازار می باشــد و اقدام برای حفظ 

قیمت سکه و طلا خواهد داشت.
وی ادامه داد: با توجه به نحوه مدیریت دولت در بازار طلا و ســکه، 
پیش بینی برای قیمت در این بازار کار ســختی اســت. اما قطعاً به 
دنبال احتمال ریزش قیمت طلا در بازار جهانی، قیمت طلا و ســکه 
نیز متأثر از آن خواهند شد، اما هیچ گاه سرمایه گذاری در بازار طلا 

به زیان سرمایه گذار تمام نخواهد شد.

گزارش

تجارتِ گرانِ فیلتر شکن ها؛

 بازار سلاطین مجازی کجاست ؟
بهره گیری مردم از خدمات در فضای مجازی طی 
ســالهای اخیر روزافزون شده و حالا کار به جایی 
رسیده که اگر اینترنت نباشد همه کسب و کارها 
و ارتباطات جزیی افراد هم دچار اختلال می شود.

این در حالی اســت که طی ســالهای اخیر رشد 
کســب و کارها در فضای مجازی بیش از پیش 
بوده و شــاید به جرائت می توان گفت که ایجاد 
فضای فیزکی برای اشتغال آرام آرام هویتی تازه 

پیدا می کند.
در ایــن میــان قطعی،کندی و یــا فیلتر برخی 
اپلیکیشــن های اینترنت ،اپلیکیشــن هایی که 
بیشترین پهنای باند را دارا هستند کار را به جایی 
رسانده که شرکت های نو ظهور در عرصه فروش 

»وی. پی. ان« رشد و رونق پیدا کنند.
جبار کوچکی نژاد با اشــاره به نظارت بر شــرکت 
هــای داخلــی فروش »وی پی ان« در پی قطعی 
اینترنــت بیان کرد: با توجه به تلاطمات شــکل 
گرفته در کشــور هر گونه فعالیت در این بخش 

می تواند کشور را دچار مشکل کند.
وی با اشاره به مشکلات زیر ساختی در امر توسعه 
اینترنت بیان کرد: این جای سوال دارد که چرا با 
وجود تاکیدات مقام معظم رهبری درباره تقویت 
پیام رســان های داخلی همچنان تاکید بر روی 

پیام رسان های قبلی است.
این نماینده مجلس بیان کرد: امروز پس از گذشت 
چندین ســال وزیر ارتباطات باید بیاید و پاســخ 
دهد که چرا نتوانســته پیام رســان های داخلی 

را تقویت کند.
این نماینده مجلس تاکید کرد: برخی از پیام رسان 
ها امروز به پایگاه اطلاع رســانی دشــمن تبدیل 
شده اند لذا ما نباید از این پایگاه ها غافل شویم. 
به اعتقاد بنده باید برخی مســئولین ذی ربط در 

این بخش پاسخگو باشند.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد:رشد شرکت های داخلی »وی. 
پی. ان« در کشور هم از دیگر مشکلات به وجود 

آمده در کشور است.
وی تاکیــد کرد: شــرکت هــای »وی. پی. ان« 
متاســفانه هرگونه مدیریت بر فضای اینترنت را 
دور می زنند. با این حال وزارت ارتباطات نیز باید 

در این بخش فکر اساسی کند.
این نماینده مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: در 
حال حاضر ما شاهد فعالیت شرکت های داخلی 
تولید »وی. پی. ان« در کشور هستیم و باید جهت 

نظارت بر این شرکت ها فکری اساسی کرد.
وی تاکیــد کــرد: در صورت نیــاز باید نظارت بر 
شــرکت های فروش »وی. پــی. ان« داخلی مد 

نظر قرار گیرد.
نماینده مردم رشــت در مجلس تصریح کرد: با 
توجه به رشــد شرکت های فوش »وی. پی. ان« 
انجام هرگونه تحقیق و تفحص از این شرکت ها 

امری ضروری است.

ارتباطات مافیایی
همچنین سید البرز حسینی با اشاره به نظارت 
بر شــرکت های داخلی فــروش »وی پی ان« 
در پی قطعی اینترنت بیان کرد: ما باید بســتر 
لازم را بــرای انتقال صحیح اطلاعات در فضای 
اینترنت فراهم کنیم تا مردم بتوانند به فراخور 
نیاز خود از این فضا اســتفاده کنند و توجه به 
این مسئله از جمله وظایف دولت است که باید 

به آن پرداخته شود.
این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
اوضاع در برخی از مسائل آشفته است و ما قانونی 
هم درباره نظارت بر این حوزه نداریم، تاکید کرد: 
این موضوع هم شامل فروش »وی. پی. ان« و هم 

کلیه سطوح این حوزه می شود.
وی با بیان اینکه بســتر اقتصادی فضای مجازی 
در شــرایط فعلی بر سایر بستر های دیگر آن می 
چربد، تاکید کرد: در حال حاضر بســتر بسیاری 
از مشــاغل و به ویژه مشــاغل خانوارها در فضای 
مجازی جلوه گری می کند و با افقی که پیش رو 
قرار دارد در آینده بستر بسیاری ازمشاغل ما فقط 
در فضای مجازی دیده خواهد شد و این مشاغل 

دیگر فیزیکی نخواهند بود.
این نماینده مجلس تاکید کرد: در زمینه فروش 
»وی. پی. ان« ها وابسته به شرایط فعلی اگر خوب 
به آن پرداخته نشــود و قوانین مســاعدی در این 
بخش نداشته باشیم، به واقع بستر را برای یکسری 

کارهای غیرقانونی فراهم کرده ایم.
نماینده مردم خدابنده در مجلس تاکید کرد: نمی 
توانیم اینطور بگوییم که در بخش فروش »وی. پی. 
ان« هم مافیایی حاضر است اما می توانیم این را 
بگوییم که اگر در بخشــی، قوانین و کنترل لازم 
را نداشــته باشیم و آن بخش به هر نحوی درآمد 
زایی داشته باشد - بدون اینکه در این بستر بدهی 
خودش را بپردازد - طبیعی است که در این بخش 

مافیایی حاضر است.
وی تاکیــد کــرد: البته افــرادی که در این حوزه 
هســتند شاید سواستفاده های غیرقانونی از این 
بخش هم داشــته باشند و چه بسا نمونه های آن 

در عرصه و مشاغل مختلف رخ داده است.
نماینده مردم خدابنده در ادامه با اشاره به هرگونه 
تفحص از فعالیت شرکت های فروش »وی. پی. 
ان« در کشور بیان کرد: ما در بخش ارائه اطلاعات 
در فضای مجازی باید امنیتی ایجاد کنیم تا مردم 
بتوانند از همین برنامه هایی که نیاز به »وی. پی. 

ان« ندارد، استفاده کنند.

« از فستیوال گفته ها و نوشته ها درباره افزایش حقوق ها؛ گار گزارش »روز

وعده هایی بر مبنای هیچ!
هنوز در حالی که مخاطبان اصلی افزایش 
۹۰۰ هزار تومانی حقوق، یا نسبت به میزان 
افزایــش انتقاد دارند یــا این که گاه اصلا 
امیدی به اجرایی شــدن آن ندارند، اما با 
استارت مباحث مربوطه، خود مجلسیان به 
روشهای متعدد درصدد وارد کردن گزینه 
های جدیدی به موضوع افزایش حقوق ها 
هستند. اتفاقی که با نگاه و شرایط حاکم بر 
وعده های نمایندگان، بعید است به مرحله 
اجرایی برســد و چه بسا فقط به درد خود 
نمایندگان، آن هم برای جریان سازی در 

ایام تبلیغات انتخاباتی خواهد خورد.
همــه حرف لایحه حقوق بازنشســتگان 
این اســت که به میزان ۹۰۰ هزار تومان 
حقــوق این قشــر افزایش می یابد، کمک 
هزینه اولاد برای کارمندان ۱۰۰ درصد و 
حق عائله مندی ۵۰ درصد رشــد می کند. 
براســاس لایحه مذکور مســتمری افراد 
تحت پوشــش کمیته امــداد امام)ره( و 
سازمان بهزیستی ۱۰ درصد و دهک های 
۱، ۲ و ۳ این افراد حدود ۱۵ درصد رشــد 

می کند.
هرچند موضوع افزایش حقوق در مجلس 
در حــال نهایی شــدن اســت، اما رئیس 
سازمان برنامه دولت، انتقادهایی از افزایش 
مبلغ مورد نظر در مجلس دارد. ولی با این 
این حال وعده داده است که از مهرماه، این 

افزایش لحاظ شود.
جعفــر قادری، نماینده شــیراز  با اذعان 
بــر این که ایــن میــزان افزایش، خیلی 
نمی تواند دردی از مشــکلات کارمندان 
و بازنشســتگان را جبــران کنــد، اما می 
گویــد: بــا این حال دولت هم دارای منابع 
محدودی اســت و در همین حال اقشــار 
متعدد خواستار افزایش حقوقشان هستند 
و این مســاله همیشــه برای دولت وجود 

داشته است.
وی به شــرایط خــاص دولت در پرداخت 
نشدن بخشهایی از بودجه های عمرانی و 
خشکســالی و ... هم اشــاره می کند و می 
گویــد: با این حال مــا معتقدیم تا جایی 
کــه امکان دارد، باید در راســتای کاهش 
مشکلات معیشتی بخشهای متعدد جامعه 
گام برداریم و مجلس در زمانهای مقتضی 
و متناســب با شرایط، حتما این موضوع را 
برای بخشهای دیگر نیز لحاظ خواهد کرد.

در حالــی که نماینــدگان مجلس تاکید 
دارنــد که در یک قدمــی تصویب چنین 

لایحه »مهمی« قــرار دارند، اما همزمان 
با مطرح شــدن آن، دغدغه های بخشهای 
کارمندی و کارگری در حوزه های دیگر نیز 
در حال مطرح شــدن است. مساله مهمتر 
ایــن که این دغدغه ها مخصوصا از جانب 
خــود نمایندگان مرتبط با این اقشــار در 
حال مطرح شــدن اســت و عمده آنها هم 
مــی دانند که این وعده ها، حداقل در این 

شرایط، عملیاتی نخواهد شد.

 توئیتها و اظهارات 
انتظارآفرین مجلسی ها

بــه عنوان مثال، رمضانعلی ســنگدوینی 
نماینــده مردم گــرگان و آق قلا و رئیس 
کمیتــه گاز و پتروشــیمی کمیســیون 
انــرژی مجلــس در توئیتی وعده افزایش 
حقوق محیط بانان را داده و نوشــته است: 
»نمایندگان در راســتای رفع تبعیض در 
پرداخت حقوق و دســتمزد کارکنان و با 
توجه به وظایف حاکمیتی و نظارتی خطیر 
سازمان حفاظت محیط زیست، با افزایش 
حقوق و دســتمزد محیط بانان در ســال 

آینده موافقت کردند.«
در همین حال مهدی اســماعیلی نماینده 
مــردم میانــه و رئیس کمیتــه آموزش و 
تحقیقات کمیســیون آمــوزش از ترمیم 
حقوق و مزایــای »خدمتگزاران آموزش 
و پرورش« نوشــت: »در راستای پیگیری 
هــای مکــرر به عمل آمــده جهت ترمیم 

حقــوق و مزایای خدمتگزاران زحمتکش 
آمــوزش و پرورش، وزیر محترم آموزش و 
پــرورش طی دیــداری به بنده اعلام کرد 
کــه اقداماتی انجام گرفته و امیدواریم در 
آینده نزدیک، خبرهای خوشــی را به این 

عزیزان بدهیم.«
امــا فاطمــه محمدبیگــی نماینده مردم 
قزویــن، آبیک و البــرز در مجلس و عضو 
کمیســیون بهداشــت و درمــان مجلس 
شــورای اســلامی در توئیتــی از دو برابر 
شــدن دســتمزد دســتیاران پزشکی، با 
پی گیریهای مســتمر خبر داد و نوشــت: 
»خرسندیم از اینکه پیگیری های مستمر 
کمیســیون بهداشت برای افزایش حقوق 
دستیاران پزشکی به نتیجه رسید و شاهد 

دو برابر شدن حق الزحمه آنها هستیم.«
در همین حــال »پیگیری جدی افزایش 
حقــوق کادر درمــان در بودجه ۱۴۰۱« 
موضوعــی بود که علــی بابایی کارنامی، 
نایب رییس کمیسیون اجتماعی مجلس 
از آن سخن گفته و در توئیتی تاکید کرد؛ 
»کادر درمان منابع انســانی ارزشمندی 
است که نباید به دلیل مشکلات معیشتی 
آنها را از دست داد. در بودجه ۱۴۰۱ بطور 
جدی پیگیــر افزایش حقوق کادر درمان 
و پرســتاران هستیم. هزینه فراوان تربیت 
نیــروی متخصص در حوزه بهداشــت و 
تجربیات گرانبهای دوران مبارزه با کرونا، 
کادر درمــان را تبدیــل به منابع انســانی 

ارزشــمندی کــرده کــه نباید بــه دلیل 
مشکلات معیشتی آنها را از دست داد.«

شــمس الدین حسینی، رئیس کمیسیون 
ویــژه جهــش و رونق تولید مجلس نیز به 
موضوع دیگری اشاره کرده و گفت: امروز 
درآمد خانوارها با هزینه های آنها تناســب 
ندارد و دولت باید محل مناســبی را برای 
افزایش حقوق در ســال آینده پیش بینی 

کند.
محمدرضا احمدی سنگری نماینده مردم 
رشت و عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس هم به موضوع دیگری اشاره کرده 
و، در توئیتی نوشــت: »درحالی که برخی 
معلمان حتی معادل حداقل حقوق وزارت 
کار نیز دریافت نمی کنند، شــنیدن اخبار 
حقــوق ها و پاداش هــای نجومی برخی 

مدیران واقعا قابل پذیرش نیست!

گر قرار به صیانت از حقوق باشد،  ا
 حقوق معلمان قطعا 

در اولویت است
ســید محمــد موحــد رئیــس مجمع 
نماینــدگان اســتان کهکیلویــه و بویر 
احمــد در مجلس یازدهم و نایب رئیس 
کمیســیون قضایــی مجلس هم به طور 
کلی افزایش حقوق ســایر اقشار بازمانده 
را بــه دولــت یادآور شــده و در توئیتی 
نوشــت: »افزایــش ۵۷ درصدی حقوق 
 بازنشستگان اقدامی ارزشمند و شایسته 

تقدیر از سوی  دولت انقلابی است، ضمن 
تشــکر از مجموعــه وزارت رفاه و دولت 
محترم، حمایت خود را از این طرح اعلام 
مــی نمایم. دولت با رصــد واقع گرایانه 
شــرایط معیشتی دیگر اقشار هم، نسخه 

های بدیع دیگری ارائه دهد.«
در همین حــال عبدالجلال ایری به لزوم 
توجه به وضعیت مســکن بازنشستگان و 
جامعه کارگری کشور اشاره کرده و گفته 
اســت: »پرداخت اجاره های ســنگین و 
افزایــش چند ده درصدی ســالانه اجاره 
بها، مســتاجران به ویژه اقشــار کم درآمد 
را با مشکلات زیادی مواجه کرده و آنها را 
تنگنا قــرار می دهد و پرداخت وام ودیعه 
مســکن آن هم با نرخ سود ۱۸ درصد گره 
از مشــکلات مردم باز نمی کند. لذا کمک 
به این قشــر و تسهیل تامین خانه آنها که 
از ضروریات بوده که نیازمند برنامه ریزی 

و اهتمام مسئولان است.

این اصرارها به معنی همراهی با مردم 
و دولت نیست

در میــان همه این گفته ها و نوشــته ها، 
قادری، عضو کمیســیون برنامه، بودجه و 
محاســبات مجلس شورای اسلامی ظاهرا 
به انتقاد از این همه درخواست و تاکیدات 
پرداختــه و در توئیتی تاکید کرد »اصرار 
برخی از دســتگاهها برای افزایش حقوق 
پرسنل و همزمانی ادعای همراهی با دولت 
با هم ســازگار نیست. پیش بردن افزایش 
حقوق با فشــار تجمع، دولت را مسئله دار 

می کند.  «
علی امینی، اســتاد مدیریت دانشگاه می 
گوید: بالا بردن انتظارات بخشهای مختلف 
جامعه، در شرایطی که دولت در آستانه یک 
اقدام برای بخش کارمندی و بازنشستگی 
قرار دارد، نمی تواند منجر به تحقق شرایط 

جدیدی شود.
وی معتقد است: این که نمایندگان مجلس 
قبل از همه و بدون پشتوانه به این موضوع 
دامن می زنند، مســاله عجیب تری است. 
هر چند همگان معتقدند چه بهتر بود که 
همانگونه که مجلس نشــینان می گویند 
شرایط درآمدی و حقوقی برای همه اقشار 
جامعــه فراهم بود و ایــن، بهترین اتفاق 
ممکن بود. اما همه ما می دانیم شرایط به 
گونه ای دیگر است و البته مجلسیان بهتر 

از همه به این شرایط واقفند.

خبر ویژه

 وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه دامداران کشــورمان متاســفانه سال 
سختی را پشت سر می گذرانند، گفت: یکی از برنامه های ما برای دامداران 

تبادل نهاده مورد نیاز دامداران و گوشت تولیدی آنان است.
سید جواد ساداتی نژاد بیان کرد: مشکلات دامداران توسط وزارت جهاد 

مورد بررسی قرار می گیرد.
وی ضمن اشاره به استماع مشکلات دامداران کلاته رودباری و پیگیری 
آنها تا حل مســائل، افزود: متاســفانه امسال ســال بسیار دشواری برای 

دامداران کشورمان است.
وزیر کشاورزی با بیان اینکه طرح هایی داده شده تا بتوانیم در زمینه تهاتر، 

نهاده های مورد نیاز دامداران را تامین کنیم تا بخشی از مشکلات کاهش 
یابد، بیان کرد: تاکید رئیس جمهور و دولت بر حمایت از دامداران است.
ســاداتی نژاد درباره یکی از این پیشــنهادت، گفت: شرکت پشتیبانی دام 
به صورت امانی بحث تولید قراردادی را مد نظر قرار داده و تبادل نهاده و 

گوشت را با دامداران کلاته رودبار اجرایی کند.
وی به گلایه مردم کلاته رودبار درباره تامین آب مورد نیز هم اشاره کرد و 
ابراز داشت: مشکلات استخر ذخیره آب شهید ساجدی برطرف و عملیات 
تکمیل این استخر از هفته آینده اجرایی خواهد شد تا بتوانیم بخشی از 

مشکلات دامداران و کشاورزان را کاهش دهیم.

وزیــر جهاد کشــاورزی از پســته دامغان به عنــوان یک محصول 
استراتژیک و قابل صادرات یاد کرد و گفت: این محصول به واسطه 
ارزآوری می تواند اهمیت بسیاری داشته باشد لذا می بایست از همه 
ظرفیت ها برای ارتقای کیفی و کمی تولید این محصول استراتژیک 

بهره گیری کرد.
ساداتی نژاد همچنین با اشاره به ضرورت برنامه ریزی برای توسعه کشت 
پســته در شهرســتان دامغان، تاکید کرد: ما معتقد هستیم که برای باید 
افزایش سطح تولید پسته در دامغان نقشه راه وجود داشته باشد تا بتوانیم 

با برنامه ریزی پیش برویم.

وزیر جهاد کشاورزی:

دامداران سال سختی را می گذرانند
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نفت و انرژی 4

« از تاثیر طلای سیاه بر اقتصاد ایران  گار گزارش » روز

نعمت نفت گران 

كوتاه از انرژی

بین الملل

 نوپک بی سروصدا 
به جریان افتاد

کمیتــه قضایی ســنای آمریکا، هفته 
جــاری لایحه نوپــک را برای محدود 
کردن نفوذ اوپک پلاس در بازار نفت، 
بی ســر و صدا به جریان انداخت.این 
لایحه ممکن اســت پس از انتخابات 
هشــتم نوامبر، توســط قانونگذاران 
آمریکایی بررســی شود.لایحه "هیچ 
کارتــل تولیدکننــده و صادره کننده 
نفــت" معروف بــه نوپک، پس از این 
که وزیران اوپک پلاس در جلسه پنجم 
اکتبر، کاهش تولید نفت به میزان دو 
میلیون بشکه در روز را تصویب کردند، 
بار دیگر در کنگره آمریکا احیا شد.این 
اقدام با وجود لابی دولت بایدن صورت 
گرفــت. قیمتهای بــالا، نقطه ضعف 
دولت بایدن و دموکرات هایی اســت 
کــه به دنبال حفظ اکثریت کنگره در 
انتخابات میان دوره ای هستند.کمیته 
قضایی ســنا که ایــن لایحه را در ماه 
مــه تصویب کرده بود، اکنون آن را به 
صحن سنا برده است.چاک گریسلی، 
سناتور جمهوریخواهی که از حامیان 
لایحه نوپک اســت، تلاش کرده است 
آن را به لایحه سیاست دفاعی سالانه 
الحاق کند. این تلاش، بی نتیجه ماند 
امــا این لایحه ممکن اســت به قانون 
دیگری که اواخر امســال تصویب می 
شــود، الحاق شــود.آینده این لایحه 
اکنون به چاک شــومر، رهبر اکثریت 
ســنا که دموکرات است، بستگی دارد. 
برنامه ســنا پس از انتخابات مشخص 
می شود که ممکن است مانع بررسی 
این لایحه شود.شــومر ششــم اکتبر 
گفته بود آنچه عربستان سعودی برای 
کمک به پوتین برای ادامه جنگ نفرت 
انگیز و شریرانه علیه اوکراین انجام داد، 
هیچ گاه از خاطر آمریکایی ها نخواهد 
رفــت. ما تمامی ابزارهــای قانونی از 
جملــه نوپــک را بــرای پرداختن به 
این اقــدام منفعت طلبانه، بررســی 
می کنیم.بر اســاس گزارش رویترز، 
اگر نوپک توســط سنا و کنگره توسط 
شــود، قانون ضد انحصارطلبی آمریکا 
را تغییر می دهد و مصونیت حاکمیتی 
که اعضای اوپک پلاس و شــرکتهای 
ملی نفت آنها در برابر شکایت قضایی 
برای دستکاری قیمت نفت برخوردار 

بودند، لغو می شود.

پیشروی نفت متوقف شد
قیمــت نفت در معاملات بازار جهانی 
با ضعیف شــدن خوش بینی نســبت 
بــه افزایــش تقاضا بــرای انرژی در 
چیــن و نگرانیها نســبت به تورم بالا، 
اندکی کاهــش یافت.بهای معاملات 
نفــت برنــت بــا ۱۲ ســنت کاهش، 
 ۹۲ دلار و ۲۶ ســنت در هــر بشــکه 

معامله شد. 
بهای نفت وســت تگزاس اینترمدیت 
آمریکا با چهار سنت کاهش، ۸۴ دلار 
و ۴۷ سنت در هر بشکه بود. نفت برنت 
شــب گذشته با سه ســنت کاهش و 
قرارداد وســت تگــزاس اینترمدیت 
برای تحویل در دســامبر با یک سنت 
کاهش، بســته شده بود.نفت برنت از 
ابتدای هفته جاری ۰.۷ درصد رشــد 
داشــته اما وست تگزاس اینترمدیت با 
۱.۳ درصد کاهش هفتگی روبروست.

پاتریک هارکر، رئیس بانک فدرال رزرو 
فیلادلفیــا گفت: بانک مرکزی آمریکا 
بــرای مبارزه بــا تورم، تلاش می کند 
اقتصــاد را آهســته کرده و به افزایش 
هدف نــرخ کوتاه مدت، ادامه خواهد 
داد.اســتفن اینس، مدیرکل شرکت 
مدیریــت دارایــی "اس پــی آی" در 
یادداشــتی نوشــت: با موضع گیری 
اعضای مهم بانک مرکزی آمریکا که از 
ادامه افزایش نرخهای بهره دفاع کرده 
اند، خوش بینی نسبت به بهبود تقاضا 
برای ســوخت در چین پس از تسهیل 
قرنطینه های کووید ۱۹، رنگ باخت. 
همــه به تقویــت تقاضا برای کالاها با 
بازگشــایی چین، امید بسته بودند اما 
هنوز به چنین شــرایطی نرسیده ایم.

بلومبــرگ نیوز به نقــل از منابع آگاه 
گزارش کرده که پکن قصد دارد مدت 
قرنطینه برای مسافران ورودی را از ۱۰ 
به هفت روز کاهش دهد اما هنوز پکن 
رسما این موضوع را تائید نکرده است. 
چین کــه بزرگترین واردکننده نفت 
جهان اســت، امســال محدودیتهای 

کووید ۱۹ را حفظ کرده است. 

شرکت ملی نفت خبر داد؛

کره اوجی با مقام های ارشد  مذا
ترکیه برای تمدید قرارداد گازی

 جــواد اوجــی  وزیر  نفت که در رأس هیئتی 
به آنکارا ســفر کرده اســت با فاتح دونمز و 
نورالدیــن نباتی به ترتیــب وزیران انرژی و 
اقتصاد ترکیه و در عین حال رئیس کل بانک 
مرکزی ترکیه و شــرکت های بزرگ فعال در 
حوزه انرژی این کشور دیدار و گفت وگو کرد.
یکی از مهم تریــن محورهای مورد مذاکره، 
تمدید قــرارداد صادرات گاز ایران به ترکیه 
بود که اصول آن مورد توافق دو طرف اســت 
و مقرر شــد برای ادامه مذاکرات کارگروهی 
مشترک برای کار روی موضوع تمدید قرارداد 
شکل گیرد.قرارداد کنونی ۲۵ ساله صادرات 
گاز ایران به ترکیه در سال ۲۰۲۶ میلادی به 
پایان می رســد.در این سفر همچنین درباره 
افزایــش مقدار صــادرات گاز ایران به ترکیه 
و ســاخت یک خط لوله جدید صادرات گاز 
برای افزایش ظرفیت انتقال گاز از این مسیر 
مذاکره شــد.طی ســفر وزیر نفت به ترکیه 
درباره دو ســناریوی افزایش صادرات گاز از 
طریــق یک قرارداد جدید یا در قالب تمدید 
قرارداد پیشــین بحث و بررسی شد.افزون بر 
ایــن درباره کاهش تعرفه واردات محصولات 
پتروشــیمی ایران بــه ترکیه نیز گفت وگو و 
تبادل نظر شــد.محورهای دیگر مذاکرات در 
این سفر فشرده و کوتاه، دعوت از شرکت ها 
و سرمایه گذاران ترکیه برای سرمایه گذاری 
در پروژه های بخش بالادستی و پایین دست 
انرژی ایران، رونمایی و تشــریح قراردادهای 
تازه سرمایه گذاری در بخش انرژی و نفت و 
گاز و تجارت فرآورده های نفتی بوده است.

مدیرعامل شرکت ملی نفت :

صادرات نفت بالا رفت
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به 
افزایش صادرات نفت ایران گفت: هم اکنون 
تولیــد نفت ایران به ۳ میلیون و ۸۳۸ هزار 
بشکه در روز رسیده است.محسن خجسته 
مهر معاون وزیر نفت و مدیر عامل شــرکت 
ملی نفت  می گوید: اصولاً فرآورده های نفتی 
به سهولت خرید و فروش و صادر می شود و 
در بحث صادرات فرآورده های نفتی ریسکی 
وجود ندارد. و سرمایه گذاری ایران هم در هر 
پالایشــگاهی که باشد، بدون ریسک انجام 
می شود و سرمایه قابل برگشت است.هفته 
گذشــته خجسته مهر به مجلس رفت و در 
رابطــه با عملکــرد وزارت نفت توضیحاتی 
را ارائه داد شــنیده ها حاکی از آن اســت 
که کشــورهای جدیدی بــه عنوان مقصد 
صادراتی نفت ایران در نظر گرفته شده اند، 
اما کدام کشورها؟خجسته مهر در پاسخ به 
این سوال می گوید: اجازه بدهید که اسمی از 
کشورهای جدیدی که صادرات نفت به آنها 
صورت می گیرد به دلیل ملاحظات موجود 
بــه میان آورده نشــود. کــه در آینده ای نه 
چندان دور این کشورها مشخص می شوند.

مدیر عامل شرکت ملی نفت ایران گفت: تا 
پایان ســال افزایش تولید نفت را پیش رو 

خواهیم داشت .

هشدار رئیس کمیسیون انرژی 
 درباره ناترازی ها 

در حوزه انرژی
رئیس کمیســیون انرژی مجلس شــورای 
اســلامی، تاکید کرد: همه قــوا باید بدانند 
ناترازی ها در حوزه انرژی تهدیدی هســتند 
کــه در صورت عــدم مدیریت به یک بحران 
امنیتی تبدیل خواهند شد. فریدون حسنوند 
نماینده مردم اندیمشــک در مجلس شورای 
اســلامی در صفحه شخصی خود در توئیتر، 
نوشت:»نبود ســرمایه گذاری در سال های 
گذشــته و تحریم جدی حوزه صنعت نفت 
و نبود منابع مالی و سرمایه گذاری داخلی و 
خارجی منجر شده است که کشور با شرایط 
ناترازی روبه رو شــود، اگر مجلس در برنامه 
هفتم توســعه و بودجه سال ۱۴۰۲ و پس از 
آن فکــر جدی نکنــد با بحران هایی بیش از 
پیش روبه رو خواهیم شد.یکی از آثار موضوع 
ناترازی به طور مستقیم در حوزه نیروگاه های 
برقی است، نیروگاه های برقی چه در تابستان 
و چه در زمســتان با کاهش تأمین ســوخت 
روبه رو هســتند. در زمستان پارسال حدود 
۱۹۰ میلیــون مترمکعــب کاهش و ناترازی 
گاز داشــتیم. پیش بینی ما افزایش هشــت 
درصدی این آمار در زمستان است که معادل 
بیــش از ۲۳۰ میلیون مترمکعب کاهش گاز 
خواهد بود.نیروگاه های برق آبی کشــور که 
حــدود ۱۲ هزار مــگاوات تولیدبرق دارند و 
بیشــتر در استان خوزســتان فعال هستند، 
به  دلیل خشکســالی ها تقریبــاً همه آنها از 
مدار تولید برق خارج شده اند و امروز تعطیل 
هستند. یعنی مضاف بر ناترازی و نبود تأمین 
ســوخت نیروگاه ها با مشــکل نیروگاه های 
برق آبی نیز روبه رو هســتیم.همه مسئولان 
کشور به ناترازی و آثار منفی آن اذعان دارند. 

نگرانی ها درباره آینده اقتصاد جهانی به اوج خود 
رسیده است.این نگرانی ها حالا پایش به اقتصاد 

ایران هم باز شده است. 
درســت چند روز پس از اینکــه وزیر اقتصادی 
و دارایــی از رشــد ۴.۴ درصــدی اقتصاد ایران 
در ســال گذشــته خبر داد، بانک جهانی در تازه 
ترین گزارش خود پیش بینی خود از رشد تولید 
ناخالص داخلی ایران در ۲۳-۲۰۲۲ را از ۳.۳ به 
۲.۹ درصد کاهش داده اســت. پیش بینی رشد 
تولیــد ناخالص داخلی ۲۴-۲۰۲۳ هم از ۲.۵ به 
۲.۲ درصد و برای ۲۵-۲۰۲۴ نیز از ۲.۱ به ۱.۹ 

درصد کاهش یافته است.
از آن طرف صندوق بین المللی پول که پیش از 
این رشد اقتصادی ایران برای امسال را ۳ درصد 
اعــلام کــرده بود، پیش بینی خود را یک درصد 
کاهش داده و نرخ رشد اقتصادی ۲۰۲۲ ما را ۲ 

درصد دانسته است. 
آنگونه که در این گزارش آمده نرخ تورم در امسال 
و سال آینده میلادی ۴۰ درصد خواهد بود و نرخ 
بیــکاری هم با ۰.۲ درصد افزایش به ۹.۶ درصد 
می رسد.البته کارشناسان مدعی اند چالش های 
اقلیمی و ادامه تورم بالا می تواند شرایط را بدتر 
کرده و ریسک هایی که در مسیر رسیدن به رشد 
اقتصــادی وجود دارد، را افزایش دهد. اما بدون 
شــک اگر تحریم های اقتصادی برداشته شوند، 
چشــم انداز رشــد می تواند تا حد زیادی تقویت 
شود.دولت سیزدهم رشد اقتصادی سال ۱۴۰۰ 
را نیز مثبت اعلام کرد. در گزارش بانک مرکزی، 
درباره رشــد اقتصادی ســال ۱۴۰۰ تاکید شده 
اســت: رشــد اقتصادی سال گذشته ۴.۴ درصد 
به ثبت رســیده و حجم حقیقــی اقتصاد ایران 
 از یــک هــزار و ۴۵۰ هزار میلیــارد تومان فراتر 

رفته است. 
رشــد اقتصادی بدون احتســاب نفت نیز حدود 
نیم درصد پایین تر از رشــد کل است که گویای 
اثرگذاری نفت در سال گذشته بر اقتصاد کشور 
است.با این وجود اما شرایط در واحدهای صنعتی 

چنگی به دل نمی زند و بازارهای کشور در رکود 
بی ســابقه ای فرو رفته اند. بســیاری از کسب و 
کارهای اینترنتی تعطیل شده و فعالین اقتصادی 
کاســه صبرشان از نوســانات قیمت دلار لبریز 
شــده است. در چنین شرایط قبول کردن بهبود 
وضعیت اقتصادی کمی سخت است.البته آنگونه 
که از صحبت های مسئولین برمی آید این رشد 
اقتصادی را ب بیشتر مدیون رشد شدید قیمت 
نفت در بازار جهانی هســتیم. همین چند وقت 
پیــش بود که وزیــر اقتصاد صراحتا اعلام کرده 
کــه درآمدهای نفتی ایران ۵۸۰ درصد رشــد 

داشته است. 
بــا ایــن اوصاف هر گونه کاهــش قیمت نفت و 
ناپایــداری در عرضــه و تقاضی جهانی می تواند 
زمینه را برای ناپایداری در وضعیت کنونی فراهم 
کند.کامران ندری اقتصاددان در اینباره می گوید: 
رشد اقتصادی که ما امروز با افتخار با آن می بالیم 
بیش از اینکه حاصل عملکرد دولت ســیزدهم 
باشد، ناشی از وضعیت بازار جهانی است. در یک 
سال گذشته ایران توانسته نفت بیشتری بفروشد 
و تجارت خود را تا حدودی گسترش دهد.او که 
معتقد اســت رشد درآمدهای نفتی یک محرک 

توسعه در اقتصاد ایران محسوب می شود، گفت: 
وقتی این بخش از اقتصاد رشــد می کند، ســایر 
بخش ها را نیز به نوعی دنبال خود می کشــد. 
حتی رشــدی که امروز در بخش صنعت اتفاق 
افتــاده هم حاصل کاهــش تحریم های نفتی و 
افزایش فروش در این حوزه است.این گفته ها را 
تازه ترین گزارش بانک جهانی هم به نوعی تایید 
مــی کنــد. آنگونه که در این گزارش آمده بهبود 
اقتصاد ایران همچنان تحت تاثیر بخش خدمات 
و نفت خواهد بود. اما درحالی که افزایش قیمت 
نفت ســبب افزایش درآمدهای نفتی و کاهش 
فشــارهای مالی شده است، افزایش قیمت های 
جهانی کالاهای پایه به طور کلی هزینه واردات 

و تورم را افزایش داده است.
تورم بالا از دیگر دلایل رشــد اقتصادی است که 
عضو سابق پژوهشکده پولی و بانکی به آن اشاره 
کرده و در توضیح آن می گوید: در شرایط تورمی 
توجیــه و صرفه اقتصادی تولید برای بنگاه های 
اقتصادی به صورت موقت افزایش پیدا می کند 
اما هزینه این سود بیشتر از جیب مردم پرداخت 
می شود و در عمل فشار مالی بیشتری هم به آنها 
تحمیل می شــود.اما سوال اصلی اینجاست که 

چرا ســهمی از این رشد اقتصادی قابل مشاهده 
نیست و احساسی نسبت به بهبود اوضاع در ایران 
وجود ندارند. برخی کارشناسان بر این باورند که 
افزایش نرخ رشد اقتصادی اگر چه نمود عینی در 
زندگی مردم نداشته و حتی با حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی در بسیاری از کالاها شاهد نرخ تورم بیشتر 
بودیــم اما اگر افرایش درامد های نفتی رخ نمی 
داد به مراتب وضع تورمی در اقتصاد بیشــتر از 
این نمود داشــت. اثری که به خودی خود قابل 
رویت برای مردم نیســت.عضو سابق پژوهشکده 
پولی و مالی در پاســخ به این ســوال می گوید: 
همانطور که اشاره شد، بیشتر این رشد اقتصادی 
حاصل افزایش فروش نفت است. به عبارت دیگر 
رشد و بهبود ایجاد شده در بخش دولتی و شبه 
دولتی اســت که در عمــل منفعت آن به جیب 
مردم نمی رود.به گفته ندری، متاســفانه رشــد 
اقتصادی حاصل شده ناشی از بهبود بخش هایی 

مثل اشتغال مناسب نیست. 
از بین رفتن شغل های صنعتی و ایجاد شغل های 
خدماتی ناپایدار نشانه این مورد است. به طوری 
کــه صاحبان کارگاه های کوچک با تعطیلی این 
کارگاه ها به شــغل هایی مثل راننده تاکسی های 
اینترنتــی روی آورده اند.البته جواد اوجی دلایل 
دیگری برای این سوال مطرح می کند و مدعی 
اســت که بخشــی از درآمدهــای نفتی صرف 
پرداخت بدهی های دولت قبل شد.صرف نظر از 
اما و اگرهای وارده به درستی این رشد اقتصادی، 
بسیاری از کارشناسان نگران تداوم این وضعیت 
هستند. ندری که معتقد است باید مراقب فرصت 
های طلایی که بازار جهانی در اختیار ما گذاشته 
باشــیم، افزود: درآمدهای نفتی کشور نسبت به 
گذشــته افزایش قابل ملاحظــه ای را کرده اما 
شرایط برای کسب درآمد بیشتر هم فراهم است. 
به عنوان مثال در بخش نفت می توانســتیم به 
راحتی یک میلیون بشــکه بیشتر تولید و صادر 
کنیم اما این فرصت را به واســطه تحریم ها در 

یک سال و نیم گذشته از دست رفت.

کارشــناس ارشــد حوزه انرژی گفت: ما چندین میلیارد هزینه 
کرده و خط لوله را تا مرز پاکستان احداث کردیم، پاکستان هم 
به لحاظ شبکه وضع خوبی دارد و مشکلی برای دریافت گاز ندارد 
و تنها موضوع تفاهم با پاکستان است که بتوانیم گاز را با قیمت 
معقولی صادر کنیم.شفقت علی خان سفیر پاکستان در مسکو 
ابراز امیدواری کرد که ساخت خط لوله گاز پاکستان استریم در 
سال ۲۰۲۳ آغاز شود.او تاکید کرده است: اسلام آباد این پروژه را 
یک پروژه استراتژیک می داند و از نظر اراده سیاسی هیچ مانعی 
برای اجرای آن وجود ندارد.توافقنامه در مورد ساخت خط لوله 
گاز شمال-جنوب )پاکستان استریم( توسط روسیه و پاکستان 

در اکتبر ۲۰۱۵ امضا شــد. چارچوب زمانی اجرای پروژه از آن 
زمان تاکنون بارها به تعویق افتاده اســت. ســیدمهدی حسینی 
درباره امکان اجرای پروژه یاد شده با وجود برنامه صادرات گاز 
ایران به پاکســتان و هند گفت: پروژه ما انجام شــده و خط لوله 
صلح را تا مرز پاکستان رسانده ایم، اما آنچه اجازه نداد این پروژه 
اجرایی شــود دو موضوع بود؛ نخســت فرمول قیمت گذاری گاز 
اســت، در کشــور ما کســی جرات نمی کند گاز را کمتر از گازی 
که به ترکیه ارسال می کنیم قیمت گذاری کند، زمان قرارداد با 
ترکیه نه ما و نه اربکان اطلاعات درســتی از نحوه قیمت گذاری 
نداشــتیم، بنابراین نرخ ها قدری بالاتر از معمول تنظیم شــد. 

اکنون همه در کشــور ما به دنبال این هســتند که قیمت گاز 
صادراتی با همان نرخی باشــد که به ترکیه می فروشــیم، قطعا 
بازار پاکســتان با کشــورهای حاشیه خلیج فارس، افغانستان و 
ترکیه و عراق متفاوت است، بنابراین هر قیمتی بستگی به بازار 
و ویژگی های آن دارد.سال ها قبل زمان بی نظیر بوتو در سفری 
که با آقای آقازاده به پاکستان داشتیم قرار بود در مورد دو پروژه 
مذاکراتی داشته باشیم که یکی صادرات گاز به پاکستان بود، در 
مورد قیمت گاز بوتو گفت ما اکنون نفت کوره مصرف می کنیم 
و گاز قــرار اســت جای نفت کــوره را بگیرد، بنابراین قیمت گاز 

دریافتی باید با نفت کوره رقابت کند. 

کارشناس ارشد  حوزه انرژی  پاسخ داد؛

کستان استریم«  اسلام آباد در دوراهی »صلح« یا »پا

خبر  ویژه

برخورد با بد مصرف ها 

آبی منتظر پاداش و جریمه باشند مشترکان 
علی رغم گذر از پیک تابســتان، تنش های آبی 
همچنان و در پاییز هم ادامه دار شــده اســت؛ 
در ایــن راســتا وزارت نیــرو در طرحی جدید 
برای مقابله با این مساله پاداش برای مشترکان 
خوش مصرف و قطع آب مشترکان بدمصرف را 

در دستور کار خود قرار داده است.
در ایــن شــرایط وزارت نیــرو طرحی را برای 
تشــویق مشــترکان آبی در نظر گرفته که به 
گفتــه علی اکبر محرابیــان، وزیر نیرو، وزارت 
نیرو مشــابه الگوی صنعت برق الگویی را برای 
صنعت آب نیز تعریف کرده اســت، در صنعت 
برق مشترکانی که اقدام به صرفه جویی کنند، 
در ســطح زیر الگو پنــج برابر قیمت پرداخت 
برقشــان به آن ها پاداش صرفه جویی داده می 
شود.وی ادامه داد: تقریبا هر متر مکعب آب به 
طور متوســط حدود ۶۰۰ تومان قیمت تعیین 
شــده و پنج برابر آن، ۳۰۰۰ تومان می شــود. 
یعنــی بــه هر کدام از مشــترکان که یک متر 
مکعــب آب صرفه جویی کنــد، ۳۰۰۰ تومان 
پاداش تعلــق می گیرد و با اندک صرفه جویی 
قبوض مشــترکان رایگان می شود و اگر بیشتر 

صرفه جویی کنند بســتانکار می شــوند.وزیر 
نیرو در پاســخ به ســوالی مبنی بــر اینکه آیا 
تا به حال مشــترکان قبض رایگان داشــتیم یا 
خیــر؟ گفت: بــرای اولین بار در صنعت آب از 
این روش اســتفاده و در صورت رعایت الگوی 
مصرف قبض مشــترکان رایگان می شود.وی 
دربــاره مطالبــه مردم دربــاره بدمصرف ها و 
پرمصرف هــا نیز افزود: به طور مثال کســانی 
که به شست وشــوی گسترده خیابان، کوچه، 
ماشــین، استخرها یا فضای سبز با آب تصفیه 
شــده که کیفیت این آب ها تقریبا در حد آب 
معدنی اســت، اقدام می کنند، باعث اعتراض 
مردم می شــود، البته تعداد این افراد نســبت 
به مشــترکان خیلی کم بوده، ولی این مصرف 
اضافــه، هم دیگــران را نگران می کند.به گفته 
وزیر نیرو در حال حاضر شرایط فصل به گونه ای 
اســت که اغلب جاهای کشور کشت نداشته و 
مصرف آب در بخش کشاورزی نداریم، اگر واقعا 
فردی رعایت نکند و از آب های جاری و آب های 
چاه ها مصرف بیهوده بکند حتما برخورد لازم 

صورت می گیرد و آب آن ها قطع می شود.

سخنگوی صنعت برق:

کولرهای پرمصرف از بازار جمع می شوند
یکی از بزرگترین مصرف کنندگان برق کشــور 
کولرها هستند، در راستا قرار شده تا کولرهای 
پرمصرف از رده خارج شــوند و همین موضوع 
پیش بینی کاهش مصرف ۲.۵ میلیارد کیلووات 

ساعت انرژی را به دنبال دارد.
سیســتم های سرمایشــی اســپلیت و داکت 
اســپلیت و بــه صورت کلــی کولرهای گازی 
نسبت به کولرهای آبی میزان مصرف به مراتب 
بالاتری دارند و به همین دلیل می توانند هزینه 
برق مصرفی محیط های اداری و مســکونی را 
به شــدت افزایش دهند. بــه عنوان مثال اگر 
در یــک خانه ۱۲۰ متری داکت اســپلیتی با 
ظرفیت سرمایشــی ۴۸ هــزار و توان مصرفی 
بــرق رده انــرژی A و یــا A پــلاس و مجهز به 
اینورتور در حدود ۵ کیلووات فعال باشد و اگر 
در ماه های گرم ســال در طول روز ۱۰ ســاعت 
داکت اســپلیت تنها با ۵۰ درصد توان در مدار 
باشــد، مصرف ماهانه آن برابر ۷۵۰ کیلووات 
ســاعت خواهد بود.مصطفی رجبی مشهدی - 
ســخنگوی صنعت برق در همین رابطه گفت: 
در اقلیم هایی مانند تهران، کولرگازی و داکت 

اسپیلت، باعث مصرف بیش از اندازه می شود و 
کسانی که از این نوع وسایل سرمایشی استفاده 
می کنند، اگر از دمای کولر و ســاعت استفاده 
آن، مراقبت نکنند، نمی توانند الگوی مصرف را 
رعایت کنند و در این صورت متناسب با افزایش 
مصرف باید مبالغ بیشــتری را پرداخت کنند. 
مصطفی رجبی مشــهدی - سخنگوی صنعت 
برق با بیان اینکه  ۸۵ درصد مشترکان در تهران 
از کولر آبی اســتفاده می کنند، اظهار کرد: در 
زمان ســاخت و ساز اگر شرایط به نحوی باشد 
که با عایق شدن فضا شاهد خروج انرژی از واحد 
مســکونی نباشیم، کولرگازی راندمان بهتری 
نسبت به سایر تجهیزات دارد؛ اما به دلیل عدم 
رعایت آیین نامه های ســازمان نظام مهندسی 
بــرای جلوگیــری از ورود گرما و خروج انرژی 
در زمان ســاخت واحد مسکونی، شاهد اتلاف 
انرژی فراوان در این بخش هســتیم. کولرهای 
آبی مصرف انرژی کمتری دارند و مشــترکانی 
که از این کولر اســتفاده می کنند، در صورت 
اســتفاده از دور کند می توانند مصرف خود را 
به زیر الگو برسانند و هزینه کمتری بپردازند.
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5بانک و بیمه

برگ زرینی بر افتخارات کاروان مهارتی 
ایران؛ 

کسب مدال برنز رشته امنیت 
 سایبری توسط  نخبه ایرانی 

از استان اصفهان
اصفهان/  گروه استانها :  آرش اخوان طبسي 
مدیر کل آموزش فنی وحرفه ای اســتان از 
کســب مدال برنز رشــته امنیت ســایبری 
توســط امیرفرزام حســینی نخبه مهارتی 
ایرانی از استان اصفهان در چهل و ششمین 
مســابقات جهانی مهارت خبــر داد.اخوان 
طبســی با اشاره به شرکت نخبگان مهارتی 
ایرانی در ۱۸ رشته در این دوره از مسابقات 
جهانی مهارت، تصریح کرد: نخبگان مهارتی 
کشــورمان برای ۳۳ رشته آمادگی شرکت 
در ایــن دوره از رقابــت ها را داشــتند، اما به 
دلیل غیرمتمرکز برگزار شــدن مسابقات و 
شــرایط کرونا، در کشورهای متعدد برگزار 
و امــکان اعزام ۲۱ نفر در ۱۸ رشــته فراهم 
شــد.وی اذعان داشت: امیر فرزام حسینی، 
نخبه مهارتی رشــته امنیت سایبری موفق 
به کسب مدال برنز این دوره از رقابت ها شد.

از طریق سامد صورت  گرفت؛

رشد 115 درصدی پاسخگویی 
 شرکت گاز خراسان رضوی 

به مردم 
مشهد/ سمیرا رحمتی

رییس روابط عمومی شرکت گاز خراسان رضوی 
گفــت: در شــش ماهه اول امســال ۲۳۵ مورد 
درخواســت مردمی توسط این شرکت در سامانه 
ارتباط مردم و دولت پاسخگویی شد که این رقم 
نســبت به مدت مشــابه ســال قبل ۱۱۵ درصد 
افزایش داشت.حســن خیراندیــش با اعلام این 
خبر اظهار کرد: در نیمه اول امسال ۳۳ هزار پیام 
دریافتی در مرکز خدمات الکترونیک و ارتباطات 
مردمی شــرکت گاز اســتان به ثبت رسید که ۲۹ 
هــزار و ۴۰۵ پیــام به صورت تلفنی، ۲۵۲۹ مورد 
پیامک، ۴۹۰ پیام از طریق صندوق پستی، ۳۹۸ 
پیام در وب سایت، ۲۳۵ پیام در سامد و ۱۴ پیام 
نیز در ملاقات های حضوری ثبت شد.وی با اشاره 
به سیاســت شرکت گاز مبنی بر تسهیل در ارائه 
خدمــات به صورت غیرحضوری افزود: مقایســه 
پاسخگویی به پیام های دریافتی مردم در نیمه اول 
امسال در مقایسه با مدت مشابه سال قبل نشان 
دهنده رشد ۱۴ درصدی است.خیراندیش، مرکز 
خدمات الکترونیک و ارتباطات مردمی شرکت گاز 
خراســان رضوی را پل ارتباطی مردم و مسئولان 
در شرکت گاز عنوان کرد و گفت: هم استانی های 
گرامــی مــی توانند در کوتاه ترین زمان ممکن از 
 خدمــات غیرحضــوری درگاه هــای اینترنتی
www.egas.ir و www.nigc-khrz.ir ســامانه 
پیام کوتاه ۱۰۰۰۱۵۹۴ و ســامانه تلفنی ۱۵۹۴ 
اســتفاده کنند.به گفته رییــس روابط عمومی 
شــرکت گاز خراسان رضوی این خدمات شامل 
"اعــلام قبــض به روز، صدور قبض المثنی، وصل 
مجــدد جریان گاز، اعلام رقــم یا خرابی کنتور، 
انتقادات و پیشــنهادات، رفع اشــکالات قبض، 
پرداخت صورتحســاب، اعلام مراحل درخواست 
علمک، نحوه محاسبه گازبهای مصرفی، پیگیری 
درخوســات توسعه شبکه و نصب انشعاب" است.

خیراندیش امکان پرداخت فوری صورت حساب 
گاز را از ویژگی های ســامانه ۱۵۹۴ عنوان کرد 
و افزود: مشترکین گازطبیعی در استان خراسان 
رضــوی می تواننــد هزینه گاز مصرفی خود را به 
صــورت آنــی از طریق تماس با ســامانه ۱۵۹۴ 
پرداخت کنند.رییس روابط عمومی شــرکت گاز 
اســتان تاکید کرد: تکریم مشــتری، بهره گیری 
از فناوری های نو، دسترســی آســان به خدمات 
و افزایش ســطح رضایتمندی مشتری از اهداف 
راه انــدازی مرکز خدمات الکترونیک و ارتباطات 
مردمی شــرکت گاز خراسان رضوی با استفاده از 

کارشناسان مجرب است.

روح اله عبدالعلی زاده / تبریز 
فرمانده ســپاه ناحیه امامت تبریز، 
ضمن تقدیــر از فرماندهان پایگاه 
هــای نمونــه از آنــان بــه عنوان 
سرمایه های انسانی بسیار ارزشمند 
و دست نیافتنی در کشور یاد و برای 
همه آنان آرزوی توفیق و ســلامتی 
کرد.ســرهنگ پاســدار حســین 
پوراســماعیل در مراسم تجلیل از 
پایگاه های نمونه سپاه ناحیه امامت 
اظهار داشــت: بسیج یک فرآیند و 
یک نقطه شروعی است که ریشه ای 
مســتحکم دارد که به صدر اســلام 
برمی گردد و همواره در مسیر تکامل 
اســت.وی  ابراز امیدواری کرد: هر 
یک از ما باید بتوانیم در مسیر تکامل 

بســیج و در جهــت اهداف انقلاب 
اســلامی قدم های موثری برداریم 
و بــا نگاه پژوهشــی در حوزه های 
مختلف و ارائه راهکارهای مناســب 
عملکرد مناســبی داشته باشیم و با 
شناســایی آســیب ها و فرصت ها و 
تشــکیل هیئت های اندیشه  محور، 
نقش درون و برون ســازمانی بسیج 
را موثــر نشــان داد.وی تأکید کرد: 
بــه منظور اثرگذاری بیشــتر، باید 
یک پیوســت فرهنگــی جدی در 
فضــای مجازی تعریف شــود و در 
زمینه هــای فرهنگی برنامه ریزی 
بــرای اثرگذاری فرهنگی در فضای 
مجازی را در دستور کار قرار دهند و 
به شیوه های نوین در امور فرهنگی 

و جهــاد تبیین بایــد فعالیت کرد.
ســرهنگ پاســدار پور اسماعیل با 
بیان اینکه بســیج، یادگار روزهای 
ســخت و بحرانــی اوایــل انقلاب 
اســت، گفت: بسیج از بدو تاسیس 
تاکنون، همواره در روزهای سخت 
و بحرانی وارد عمل شــده اســت و 
باری از دوش مشــکلات کشــور و 
دولت ها برداشــته است همانطور 
که در جنــگ تحمیلی، با تربیت و 
اعزام جوانان غیور، رســالت خود را 

به خوبی انجام داد.
در پایان این مراســم از بســیجیان 
و فرماندهــان نمونه پایگاه مقاومت 
بســیج با اهداء لوح تقدیر و هدایا به 

رسم یادبود تجلیل به عمل آمد.

به همت سپاه ناحیه امامت تبریز انجام شد؛

تجلیل از پایگاه های نمونه و اسوه بسیج در حوزه سپاه امامت

5
پرداخت ۲6۲0 میلیارد ریال 

 تسهیلات قرض الحسنه 
در بانک اقتصادنوین

این بانک در شــش ماهه نخســت سال جاری 
۱۳۱۸ فقره تســهیلات قرض الحســنه ازدواج 
بــه ارزش یــک هزار و ۷۷۷ میلیــارد ریال به 
متقاضیان این تســهیلات پرداخت کرده که از 
نظر ارزش نســبت به مدت مشابه سال گذشته 

۴۵درصد رشد نشان می دهد.
همچنین بانک اقتصادنوین در راســتای ایفای 
مسئولیت های اجتماعی خود و حمایت از اقشار 
آســیب پذیر و کم درآمد، در شش ماهه ابتدایی 
ســال جاری ۸۴۲ میلیارد ریال تســهیلات به 
مددجویان ســازمان بهزیستی کشور و کمیته 
امداد امام خمینی )ره( به صورت قرض الحسنه 

پرداخت کرده است.

معاون بیمه سرمد، دبیر کارگروه 
سرمایه انسانی سندیکای 

بیمه گران شد
داود شــکری، سرپرست معاونت برنامه ریزی، 
توســعه مدیریــت و منابــع بیمه ســرمد، به 
عنوان دبیر کارگروه تخصصی ســرمایه انسانی 

سندیکای بیمه گران ایران انتخاب شد.
کارگروه تخصصی منابع انســانی ســندیکای 
بیمه گــران، چندی پیش به عنوان هفدهمین 
کارگــروه تخصصــی این ســندیکا، با توجه به 
اهمیــت نیروی انســانی کارآمــد و پویا و لزوم 
آمــوزش کارکنان خبره صنعت بیمه، با حضور 
مدیران منابع انسانی شرکت های بیمه تشکیل 
شــد..  در دومین جلســه ایــن کارگروه، داود 
شکری سرپرست معاونت برنامه ریزی، توسعه 
مدیریت و منابع شرکت بیمه سرمد، به عنوان 
دبیر انتخاب شــد تا کارگروه تخصصی سرمایه 
انســانی ســندیکا به صورت رسمی کار خود را 
آغاز کند.  داود شــکری که سرپرســت معاونت 
برنامه ریــزی، توســعه مدیریت و منابع و مدیر 
منابع انســانی شرکت بیمه سرمد است، پیش 
از این، مدیر حوزه ریاســت و مشاور مدیرعامل 
بیمه ســرمد، مدیر روابــط عمومی و تبلیغات 
و مدیــر بازاریابی و فروش بیمه ما بوده اســت 
و همچنیــن دبیــری کارگروه تخصصی روابط 
عمومی ســندیکای بیمه گران را نیز در کارنامه 

خود دارد.

اخبار

 دوره آموزشی گزینشگران 
به میزبانی بانک توسعه تعاون 

برگزار شد
 دوره آموزشی گزینشگران 
شــبکه بانکی به میزبانی 
هســته گزینــش بانک 
توســعه تعاون در استان 

گیلان برگزار شد.
در این دوره آموزشی که طی روزهای نهم و دهم 
مهرماه ســال جاری در شهر بندر انزلی برگزار 
شــد، اساتید هیأت عالی گزینش کشور بعنوان 
مــدرس، نمایندگان هیــأت مرکزی گزینش 
بانکهــا بعنوان ناظر و رابطین گزینش شــبکه 
بانکی کشــور در اســتانهای گیلان، اردبیل و 

زنجان حضور داشتند.
شــایان ذکر اســت دوره مذکور بــا همکاری 
دفتر مرکزی هســته گزینش بانک و مدیریت 
محترم شــعب اســتان گیلان برگزار شد و طی 
دو روز، چهار دوره آموزشی مشتمل بر مباحث 

تخصصی گزینش ارائه گردید.
گفتنــی اســت گزینــش در نظــام اداری و 
استخدامی کشــور به عنوان یکی از مهمترین 
فرآیندها مطرح اســت که بر اســاس آن تلاش 
می شــود تا افراد واجد صلاحیت های اخلاقی، 
مسئولیت پذیری، امانت داری، تعهد سازمانی و 
انگیزه برای خدمت جذب دســتگاه های دولتی 

و اجرایی شوند.

 بازدید رئیس کل بیمه مرکزی 
 از غرفه بانک دی 

در کیش اینوکس ۲0۲۲
در نخســتین روز آغاز بــه کار کیش اینوکس 
۲۰۲۲، مجید بهزادپور رئیس کل بیمه مرکزی 
ایــران، ضمن بازدید از غرفه بانک و گروه مالی 
دی با ســیدعباس هاشــمی نژاد، نایب رئیس 
هیئــت مدیــره بانک دیــدار و گفت و گو کرد. 
هاشــمی نژاد در این بازدید به ارائه گزارشی از 
فعالیــت های بانک و محصولات بیمه ای گروه 

مالی دی پرداخت.

 برگزاری همایش وبیناری 
»توسعه زنجیره ارزش بانکداری با محوریت خدمات ارزی شرکت صرافی ملی«

بانک ملی ایران به منظور هماهنگی بیشــتر شــعب ارزی این بانک 
بــا صرافی ملی و گســترش همکاری ها،ایــن وبینار با حضور علیرضا 
 گــچ پــر مدیر عامل صرافی ملی و اعضای هیــات مدیره این صرافی 

برگزار شد.
گچ پر در این همایش وبیناری گفت:خدمات ارزی بانک ملی ایران،یک 
ارزش افزوده و مزیت رقابتی در شبکه بانکی است که تا کنون از ظرفیت 

های آن به خوبی استفاده نشده است.
وی تاکیــد کرد:بــه دلیل پایین بودن نرخ ارز صرافی ملی،صرافی های 
دولتی متقاضی خرید ارز از شــرکت ما هســتند، اما ما قانونا مجاز به 

فروش ارز به صرافی های خصوصی نیستیم.
مدیــر عامــل صرافی ملی اظهار کرد:این صرافی در مورد نوع ارز هیچ 
محدودیتی ندارد و شــعب بانک ملی ایران متقاضی هر نوع ارزی که 

باشند،به آنها ارائه می دهیم.
در این همایش وبیناری کارکنان شــعب ارزی در اســتان های مختلف 
ابهامات و مشکلات خود را مطرح و هیات مدیره صرافی ملی پاسخگوی 

این اظهارات بودند.

اخبار

بانک شــهر و شــرکت های تابعه این بانک با حضور در نهمین 
نمایشگاه بین المللی “بورس، بانک، بیمه و خصوصی سازی” و 
همچنین چهاردهمین نمایشــگاه معرفی فرصت های سرمایه 
گذاری کشــور، به معرفی و تشــریح آخرین دستاوردهای خود 

در شبکه بانکی کشور خواهد پرداخت.
چهاردهمین نمایشــگاه معرفی فرصت های ســرمایه گذاری 
کشــور و نهمین نمایشــگاه بین المللی بــورس، بانک، بیمه و 
خصوصــی ســازی )Kish INVEX ۲۰۲۲( کــه از ۲۵ لغایت 
۲۸ مهرماه در محل نمایشــگاه بین المللی جزیره کیش برگزار 
خواهد شــد؛ زمینه ای برای معرفی قابلیت های نهادهای مالی 

توانمندی ها و دســتاوردهای بازار ســرمایه ، پول و بیمه کشور، 
جلب مشــارکت بخش خصوصی و ســرمایه گــذاران داخلی 
و خارجــی، ارائــه جدیدتریــن روش های تامیــن مالی برای 
طرح های ســرمایه گذاری و تبادل اطلاعات فنی و تجاری بین 

سرمایه گذاران و مجریان طرح های سرمایه گذاری است.
بانک شهر ضمن دعوت از تمامی فعالان اقتصادی برای بازدید 
از این نمایشــگاه؛ در غرفه این بانک در ســالن اصلی به معرفی 
دســتاوردهای خود در نظام بانکــی به ویژه خدمات بانکداری 
الکترونیک و همچنین تشــریح فرصت های ســرمایه گذاری و 

بسته های تامین مالی و تسهیلاتی می پردازد.

کیش اینوکس ۲0۲۲« با حضور بانک شهر کار رویداد » آغاز به 

خبر  ویژه

استانها

گهی فقدان سند مالکیت آ
 1 از  فرعــی   27666 شــماره  ثبتــی  پــلاک  ششــدانگ  مالکیــت  ســند 
شــماره  الکترونیــک  امــلاک  دفتــر  در  شــاهرود  دو  بخــش  اصلــی 
139705329010003570 بــه نــام آقــای محمــد علــی عامریــان صــادر و 
تســلیم گردیــده اســت ســپس مالــک بــا ارائــه دو بــرگ فــرم استشــهادیه 
تقاضــای صــدور ســند مالکیــت المثنــی بــه علــت جابجایــی را نمــوده اســت 
لــذا برابــر تبصــره یــک مــاده 120 آییــن نامــه قانــون ثبــت مراتــب یــک 
بــار در یکــی از روزنامــه هــای کثیرالانتشــار آگهــی تــا هــر کــس نســبت بــه 
صــدور ســند مالکیــت اعتــراض دارد و یــا ســند مالکیــت در دســت وی 
مــی باشــد و یــا مدعــی انجــام معاملــه ای اســت مراتــب را حداکثــر ظــرف 
مــدت 10 روز پــس از انتشــار آگهــی کتبــا بــه اداره ثبــت اســناد و امــلاک 
مهلــت  انقضــای  از  پــس  صــورت  ایــن  غیــر  در  نمایــد  اعــلام  شــاهرود 
قانونــی اعتــراض ســند مالکیــت المثنــی وفــق مقــررات صــادر خواهــد شــد.

شماره چاپی سند برگی 325364 سری ج سال 96 می باشد
1401/07/30 : تاریخ انتشار
ک شهرستان شاهرود سرپرست ثبت اسناد و املا

علــی  بنــام  کارشناســی  مقطــع  تحصیلــی  موقــت  گواهــی 
دانشــجویی  کــد  و   2181685061 ملــی  کــد  بــا  شــهمیزاد 
واحــد  در  لیســانس  مقطــع  التحصیــل  8515380فــارغ 
دانشــگاه آزاد نــکا بــه ادرس نــکا کیلومتــر 6 جــاده نــکا بهشــهر 
ــود  ــن 01134406000مفق ــا تلف ــل ب ــل و نق ــه حم ــد از پایان بع

اســت ســاقط  اعتبــار  درجــه  از  و  گشــته 

مفقودی
ســندکمپانی وانــت زامیــاد 2800  ســی ســی مــدل 1391 بــه 
رنــگ ســفید روغنــی بــه شــماره پــلاک 266 ل 99-ایــران46 
شاســی  شــماره  بــه   80045553 موتــور  شــماره  بــه 
NAZDL104TKB048072 متعلــق بــه حســین ابراهیمــی تــازه 
آبــادی گلوندانــی مفقــود و ازدرجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

 CLS350  بــرگ ســبز و کارت شناســایی خــودروی بنــز
شــماره  و  693و93  20ایــران  پــلاک  شــماره  و 
شاســی  شــماره  و   27296430959378 موتــور 
WDDDJ56X39A142226 بنــام رادوین اســکندری  

مفقــود گشــته واز درجــه اعتبــار ســاقط اســت

مفقودی
و  اســناد  کلیــه  و کارت  مالکیــت  ســندکمپانی و شناســنامه 
مــدل  مــدادی  نــوک  رنــگ  بــه   ROAپــژو ســواری  مــدارک 
شــماره  بــه  11-ایــران46  ن   252 پــلاک  شــماره  بــه   1385
موتــور 11685056421 بــه شــماره شاســی 61317952 متعلــق 
بــه علــی شــریفی مفقــود وازدرجــه اعتبارســاقط مــی باشــد.

در شهرستان میامی انجام شد؛

ح بهینه سازی   اجرای طر
بیش از 33 کیلومتر شبکه توزیع برق 

سمنان/  گروه  استانها :مدیرتوزیع برق شهرستان 
میامی از بهسازی ۳۳ هزار و ۴۴۳ متر شبکه توزیع 
برق در راستای حفظ پایداری خطوط برق رسانی 

برای خدمت رسانی به مشترکان اطلاع داد.
عباس ربیعی بیان داشت: در شش ماهه نخست 
امسال، پنج هزار و ۷۶۸ متر شبکه فشارمتوسط 
و فشــارضعیف و همچنین یک هزار و ۶۸۵ متر 
کابل خودنگهدار احداث شده است.وی با عنوان 
این که به منظور تغذیه برق اشــتراک های جدید، هشــت ایســتگاه هوایی توزیع برق با مجموع 
ظرفیت ۲۷۵ کیلوولت آمپر نصب و به بهره برداری رسیده گفت: از آغاز سال جاری تاکنون، ۶۵۰ 
کیلوولت آمپر به ظرفیت پســت های توزیع برق این شهرســتان افزده شــده است.ربیعی با اشاره به 
این که اجرای ۳۸ پروژه عمرانی برق رســانی، از مهم ترین اقدامات این مدیریت در حوزه خدمات 
دهی محسوب می شود تصریح کرد: به منظور بهره برداری از این تعداد پروژه ، مبلغ ۱۱۷ میلیارد 
و ۷۳۰ میلیون ریال سرمایه گذاری صورت گرفته است.وی اضافه نمود: اصلاح ۲۴ هزار متر شبکه 
فشــارضعیف هوایی روســتاهای نردین، نام نیک و حق الخواجه به کابل خودنگهدار، توســعه شبکه 
فشــارضعیف هوایی، برای تامین برق متقاضیان جدید ســطح شهرستان، بهینه سازی شبکه های 
فشــار متوســط و فشــارضعیف در راستای افزایش پایداری شبکه و رفع نقاط خطر آفرین و  تعویض 
لوازم اندازه گیری مشــترکان در راســتای طرح کاهش تلفات انرژی الکتریکی، از مهم ترین برنامه 

های پیش بینی شده این مدیریت برای سه ماهه سوم سال جاری به شمار می رود.
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برگزاری یادواره سردار شهید نور علی شوشتری
مشهد / سمیرا رحمتی

یــادواره شــهید شوشــتری باحضور 
مدیــرکل آموزش و پرورش خراســان 
رضوی و جمعی از مســئولین اســتانی 
به همت دبیرســتان شهید شوشتری 
در ســالن همایش دبیرســتان علوم و 
معارف اســلامی امام رضا علیه السلام 
برگزارشــد .در این مراســم سید امیر 
شوشــتری مدیر کل آموزش و پرورش 
خراســان رضوی ضمن بیان خاطره ای 
از عملیات والفجر ۳اظهار کرد اگر شما 
مجاهدت کردید ولی به نتیجه نرسیدید 
نگران نباشید امام حسین )ع( هم قرار 
نبود تمام لشــکر دشمن را از بین ببرد؛ 
پیروزی ما در انجام وظیفه مان اســت.

مدیر آموزش و پرورش ناحیه۴،در این 
مراســم ضمن گرامیداشت یاد شهید 
وحدت ، ســردار نور علی شوشــتری و 
همه شــهدای ایران اســلامی، شهدا را 
بهترین الگوی جوانان ما برای طی مسیر 
زندگی دانست. حسین عباسی در ادامه 
افزود: وضعیت نســل امروز ما این گونه 

اســت که جوانان مــا نه تاریکی دوران 
ظلم و فســاد شاهنشاهی را دیده اند که 
خسته شده باشند و نه حضور ستارگان 
پرنوری چون شــهدای جنگ تحمیلی 

را درک کرده انــد، یعنــی جوانان ما نه 
تاریکــی مطلــق را درک کرده اند و نه 
روشــنی مطلــق را و این دوران خیلی 
ســختی را برای آنان رقم زده اســت.

وی ســپس عنوان کرد :اجرای طرحی 
را در دســتور کار داریــم که طبق آن، 
هر دانش آموز یک شــهید را به عنوان 
دوست یا برادر خود انتخاب می کند و با 

او مانوس می شود تا بتواند از برکات روح 
مطهر آن شهید در جهت هدایت خود، 
اســتفاده کند.همچنین در این مراسم 
فرج الله شوشــتری، فرزند سردار شهید 
نورعلی شوشتری، ضمن بیان خاطراتی 
از زندگی پــدرش، اظهار کرد: اولین و 
مهم ترین مرحله شــهادت، نیت است. 
قطعا شــهدا نیت های پاکی داشتند که 
باعث شده است پا در میدان بگذارند و 
به وظیفه خود در قبال اســلام و مردم 

عمل کنند.
فرزند شــهید شوشــتری با بیان اینکه 
یافتن خط شــهادت، نیــاز به دغدغه 
عالمانه دارد، گفت: شــهید شوشتری 
در یک سیر آموزشی در نتیجه نشست 
و برخاست با تمام مذاهب و اقوام ایرانی، 
به این نتیجه رسید که باید به سیستان 
و بلوچستان برود و رسالت خود را اجرا 
کنــد و در نهایت هم پس از ۳۰ ســال 
خدمت، به شهادت رسید.در پایان این 
مراســم از خانواده شهیدان شوشتری و 

محمدزاده تقدیر به عمل آمد.

كوتاه از استان ها

كوتاه از استان ها

 در دومین دوره مسابقات مهارت شغلی 
منطقه شمال کشور

رتبه سوم  توسط شرکت توزیع 
نیروی برق گلستان  کسب شد

گلستان / گروه  استانها : مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق گلســتان گفت: توزیع برق گلستان 
در دومین دوره مسابقات مهارت شغلی منطقه 
شــمال کشور که در ساری برگزار شد در رشته 
در احداث شــبکه کابل خودنگهدار رتبه سوم را 
کسب نمود.ســید احمد موسوی افزود: در این 
دوره از مســابقات هفت شــرکت توزیع تهران، 
قزوین، البرز، گیلان، گلســتان و غرب مازندران 
و مازندران حضور دارند.وی ادامه داد: این دوره 
از مسابقات در راستای توسعه مهارت های فنی 
و شــغلی نیروهای فعال در بخش های مختلف 
توزیــع نیروی برق کشــور و ایجــاد انگیزش و 
شــکوفایی مهارت ها و تعیین افراد ماهر و نخبه 
در این صنعت برگزار می شود.مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق گلســتان گفت: ایجاد انگیزه، 
افزایش دانش و مهارت بین همکاران شــرکت 
توزیــع بــرق، آموزش عملــی افزایش کیفیت 
کار، آشــنایی نیروی کار با تجهیزات نوین و به  
کارگیری دســتورالعمل واحد در شــرکت های 
توزیــع از جملــه اهداف برگــزاری این دوره از 
مســابقات بود.موســوی اضافه کرد: در حاشیه 
این مســابقات ، شــرکت کننــدگان در بخش 
تیرانــدازی و طناب کشــی به رقابت پرداختند 
که گلســتان در هر دو رشــته رتبه اول را کسب 
نمود.شایان ذکر است دومین دوره از مسابقات 
مهارت شــغلی منطقه شمال کشور از ۲۲ تا ۲۵ 
مهر به میزبانی شرکت توزیع برق مازندران و با 
حضور هفت شرکت توزیع تهران، قزوین، البرز، 

گیلان، گلستان و غرب مازندران برگزار شد

مدیر سوره مهر اصفهان اظهار کرد:

 کتابنما فرصتی ویژه 
 برای مخاطبان کتاب و سینما 

در اصفهان
اصفهان / گروه استانها : مدیر سوره مهر اصفهان 
گفت: فصل پنجم کتابنما با همکاری و مشارکت 
پردیس سینمایی ساحل اصفهان برای کودکان با 
اکران انیمیشن سینمایی پسر دلفینی از ابتدای 
مهر ماه آغاز گردید که با استقبال پرشور مدارس 
و مجموعه های فرهنگی با رده ســنی مشخص 
کمــاکان درحال برگزاری اســت.علی غفرانی 
کجانــی افزود:  در این طــرح مخاطبین ضمن 
حضور در پردیس ســینمایی ســاحل اصفهان 
جهت تماشای انیمیشن سینمایی پسر دلفینی 
از ظرفیت های کتابنوردی سوره مهر اصفهان از 
جمله آشنایی با کتب متناسب با رده سنی توسط 
کارشناســان خبره کتاب و همچنین برگزاری 
ویــژه برنامه های فرهنگــی و بازیهای فکری و 
تفریحی بهره مند می گردند.همچنین ایشــان 
عنــوان کرد؛ ویژه برنامــه فرهنگی کتابنما که 
توسط طرح و برنامه ریزی سوره مهر اصفهان به 
جهت تشویق، ترغیب و پیوند مخاطبین سینما 
و کتاب طراحی گردیده است در فصل های قبلی 
با اکران فیلم های ســینمایی منصور، موقعیت 
مهــدی، هناس و بدون قرار قبلی همراه با کتب 
مرد ابرپوش )زندگی نامه شهید ستاری( ، آقای 
شــهردار )زندگی نامه شــهید مهدی باکری( ، 
شــهید علم )زندگی نامه شــهید رضائی نژاد( و 
رمان جذاب آبی ها باحضور حداکثری مجموعه 
هــای فرهنگی، هنری، مذهبی ، دانشــگاه ها، 
ارگان هــای دولتــی و جمع های خانوادگی در 
پردیس سینمایی ساحل اصفهان برگزار گردید.

معاون شرکت توزیع نیروی برق استان مرکزی:

 اصلاح ۲500کیلومتر 
شبکه توزیع برق 

مرکــی / گروه  اســتانها : معــاون بهره برداری 
و دیســپاچینگ شــرکت توزیع نیــروی برق 
اســتان مرکزی از اصلاح ۲۵۰۰کیلومتر شبکه 
توزیــع برق در اســتان از ابتدای ســال جاری 
تاکنــون خبرداد.محمد مــرادی گفت: تعمیر 
۱۲۶ترانســفورماتور، نگهــداری و تعمیــرات 
۴۲پســت زمینی در شهرستانهای اراک و ساوه 
بــه روش خــط گرم، بازدید، شناســایی و ثبت 
اطلاعــات و معایــب بیــش از ۱۵۰فیدر در نرم 
افزار، برگزاری ۱۰مانور ترموگرافی و ۱۲۰مانور 
تعمیرات گروهی در ســطح استان، اصلاح بیش 
از ۵۰هزار دستگاه چراغ روشنایی معابر وشاخه 
بری ۲۶کیلومتر درختان درگیر با شبکه از جمله 

اقدامات انجام شده دانست.
 وی برگــزاری ۷۸۰۰ نفر ســاعت کلاس های 
آموزشی برای پیشگیری از وقوع حوادث مشابه 
به صورت ویدیو کنفرانس ،  ارزیابی مولد تأمین 
برق اضطراری دســتگاه های اجرایی، بررســی 
نقاط آســیب پذیر شــبکه های توزیع برق در 
سطح استان  ونصب ردیاب بر روی خودروهای 
اجرایی جهت کنترل سرعت روزانه ۱۱۵خودرو 
به صورت آنلاین را از دیگر فعالیت های صورت 

گرفته برشمرد.

 رئیس روابط عمومی اداره کل بنادر 
و دریانوردی استان بوشهر خبر داد؛

 حضور اداره کل بنادر 
 و دریانوردی استان بوشهر 
 در نمایشگاه فرصت های 

سرمایه گذاری کشور در کیش 
بوشهر / گروه  استانها : رئیس روابط عمومی اداره 
کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر گفت: این اداره 
کل در چهاردهمین نمایشگاه فرصت های سرمایه 

گذاری کشور به میزبانی کیش شرکت می کند.
، محمد مهدی عزیززاده در تشریح این خبر اظهار 
کرد: این نمایشگاه از فردا دوشنبه ۲۵ مهرماه  لغایت 
پنجشــنبه ۲۸مهر در جزیره کیش پذیرای بازدید 
کنندگان خواهد بود که اداره کل بنادر و دریانوردی 
استان بوشهر نیز برای حضور شایسته و موثر در این 
نمایشگاه برنامه های ویژه ای تدارک دیده است.  
وی بیان کرد: در این نمایشگاه فرصت های متعدد 
ســرمایه گذاری بنادر استان بوشهر برای سرمایه 
گــذاران حاضر در نمایشــگاه ارائه خواهد شــد.  
عزیززاده ادامه داد: بنادر استان بوشهر با محوریت 
مجتمع بندری نگین و با وجود زیرســاخت های 
احداث شده فرصتی بکر برای حضور سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی است. رئیس روابط عمومی اداره 
کل بنادر و دریانوردی اســتان بوشــهر اظهار کرد: 
دسترســی مناســب به آب های آزاد، همجواری با 
کشورهای حوزه خلیج فارس و همچنین همجوار 
با منابع انرژی منجر شده تا بندر بوشهر از مزیتی 
خاص برای حضور سرمایه گذاران و اجرا پروژه های 

مختلف توسعه ای باشد.

هردار همدان پاسخگوی 
شهروندان در سامانه جامع 

مدیریت شهری 137 
همدان/ گروه  اســتانها : ســید مســعود حسینی  
شــهردار همــدان ضمن بازدید از ســامانه جامع 
مدیریت شهری ۱۳۷،  روند پاسخگویی ، پیگیری 
و گشــت های پیگیری ویژه ســامانه ۱۳۷ را مورد 

بررسی قرار دادند.
 ســید مســعود حسینی شــهردار همدان ضمن 
بازدید از مجموعه ســامانه ۱۳۷ به صورت تلفنی 
پاســخگوی سئوالات و پیشــنهادات شهروندان 
همدانــی بــود و دســتورات لازم را در خصوص 
پیگیری و انجام درخواســت ها صادر نمودند.در 
ادامه این بازدید شهردار همدان از زحمات و تلاش 
های همکاران مرکز ۱۳۷ قدردانی و دســتورات 
لازم را در خصوص افزایش نیروی انسانی مجموعه 

صادر کرد.
در ادامه ســعید خوشــبخت مدیر ســامانه جامع 
مدیریت شــهری با اشــاره به فعالیت های سامانه 
۱۳۷ شهرداری همدان اظهار داشت: حدود ۵۰۰ 
هزار تماس و تعداد هزار پیام و درخواســت های 
شــهروندان ثبت گردیده اســت. وی اظهار کرد: با 
پیگیری های شبانه روزی کارشناسان مرکز ۱۳۷ 
و نیز تعامل و همکاری معاونت های شــهرداری، 
مناطق چهارگانه و ســازمان های تابعه شهرداری 
همدان حدود ۹۶ درصد پیام ها توســط مجموعه 
مدیریت شــهری پیگیری و انجام شــده اســت.   
خوشــبخت با اشاره به خدمات تمامی واحد های 
مجموعه شــهرداری در حــوزه ۱۳۷ گفت: روند 
پاسخگویی ، پیگیری ها و گشت های صبحگاهی 
،عصرگاهی و شبانه به نحو مطلوب ادامه دارد.سپس 
کارشناسان سامانه نیر ضمن ارائه نقطه نظرات خود 
پیشنهادات خود را جهت بر طرف کردن نقاط ضعف 

مجموعه شهری بیان کردند.

مدیرعامل  شرکت پالایش گاز ایلام خبر داد؛

افزایش 55 درصدی فروش 
محصولات سه گانه پالایشگاه گاز   

ایلام  / گروه  استانها : مدیرعامل شرکت پالایش 
گاز ایلام از افزایش ۵۵ درصدی فروش محصولات 
۳ گانه این شرکت به پتروشیمی ایلام در ۶ ماهه 
نخســت ســال جاری خبر داد.روح اله نوریان با 
اشــاره به این که در نیمه نخســت امســال، ۷۳۹ 
میلیون مترمکعب گاز به شــبکه سراسری تزریق 
شده، اظهار داشت: این مقدار گاز تزریقی نسبت 
به مدت مشــابه ســال گذشــته از لحاظ تولید و 
فروش، ۷ درصد افزایش یافته اســت.وی با بیان 
این که در این مدت، گاز اتان تولید شــده نســبت 
به مدت مشابه سال گذشته ۱۲ درصد افزایش را 
نشان می دهد، افزود: در طول ۶ ماهه نخست سال 
جاری، میزان فروش این محصول، نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته، ۸۱ درصد رشد داشته است.
مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام گفت: این در 
حالی است که تولید گاز مایع خام در نیمه نخست 
امســال ۲۴ درصد افزایش و فروش آن نســبت به 
مدت مشــابه سال گذشته، افزایش ۷۰ درصدی 
را نشان می دهد.وی همچنین از تولید بیش از ۳۵ 
هزار تن گوگرد در ۶ ماهه نخست سال جاری خبر 
داد و افزود: با توجه به ذخیره سازی سال گذشته، 
بخشی از این محصول که از طریق بورس به فروش 
رفته، نســبت به مدت مشابه سال قبل، افزایشی 

۲۰ درصدی دارد.
نوریــان در پایان، به عملکرد این واحد صنعتی در 
دریافت گاز غنی ورودی اشاره کرد و اظهار داشت: 
طی این مدت، گاز غنی ورودی به این پالایشگاه، 
نسبت به تعهد پالایشگاه در این مدت، ۱۲ درصد 
بیش از تعهد مصوب، خوراک دریافت کرده است.

استانها 6

ج: رئیس شورای اسلامی کلانشهرکر

قانون شهرداری ها نیازمند بازنگری است
البرز / گروه اســتانها : رئیس شــورای اســلامی کلانشهر کرج با 
بیان این که قانون شــهرداری ها مربوط به ســال ۱۳۳۴ هجری 
شمسی است، گفت: این قانون نیازمند بازنگری و به روز رسانی 
اســت.علی قاســم پور در اولین نشست مجمع مشورتی روُسای 
کمیسیون های شهرسازی و معماری شوراهای اسلامی شهرهای 
استان البرز که به میزبانی شورای اسلامی کلانشهر کرج برگزار 
شد، اظهار داشت:با توجه به رشد جمعیت و وسعت شهرها و از 
طرفی توقعات شهروندان، قوانین موجود شهری منطبق با امروز 
در کشــور نیست و تاکنون برای بروزرسانی این قوانین اقدامات 
موثری صورت نگرفته اســت.رییس شــورای اسلامی شهر کرج  
بیان داشت: موضوعی که می بایست به آن توجه شود عدم توازن 
بین اختیارات، قوانین و توقعات اســت؛ امروز اعضای شــوراهای 
اســلامی شهرها و کلانشــهرها درگیر این موضوع ها هستند و 
قانون شــهرداری ها نیز در این زمینه بازنگری نشده است.قاسم 
پور بیان کرد: اگر چه این قانون برای گذشته شهرها و جمعیت 
مربوط به آن دوران مطابقت دارد اما امروز در کشور ما نیازمند 
بروزرسانی این قوانین هستیم.وی تصریح کرد: بیان این مباحث 
انتقاد از دستگاه ها و وزارتخانه ها نیست بلکه واقعیتی است که 
شــهرداری ها در تمام نقاط کشــور با آن درگیر هســتند و برای 
اجرای تمام طرح های شهری می بایست با وزارت راه و شهرسازی 
و دستگاه های مرتبط با کمیسیون ماده پنج و کارگروه زیر بنایی 
استان هماهنگ باشند.وی یادآور شد:بارها اتفاق افتاده که برای 
اجرای پروژه ای مشاور به کار گرفته شده و در جلسات کارگروهی 
شرکت کرده اند اما یک دستگاه اجرایی مانع تصویب طرحی که 
روزها و ماه ها کار کارشناسی بر روی آن صورت گرفته، می شود.

رییس شورای اسلامی شهر کرج در بخش دیگری از سخنانش 
خاطرنشــان کرد: موضوعی که در جامعه شــورایی مغفول است 
اشــاره مســتقیم به اختیاراتی که در قانون پیش بینی شده و تا 
کنون از ظرفیت شورای عالی استان ها نتوانسته ایم به درستی 
استفاده کنیم.وی تاکید کرد: خروجی این جلسات و نشست ها 
بایستی به شورای عالی استان ها گزارش شود و به صورت لایحه 
به مجلس شورای اسلامی ارسال شود.وی یاد آور شد: امیدواریم 
نشســت هایی که برای هماهنگی بین شوراهای اسلامی برگزار 
می شود منتج به خروجی  مناسب برای برنامه ریزی های دقیق 
و کارشناسانه در جهت خدمت به شهروندان در ابعاد اجتماعی، 
اقتصــادی، فرهنگی و نظیرآن شــوند.وی در پایان تاکید کرد: 
اکنــون در کــرج ۱۱ هزار پرونده ماده ۱۰۰ بلا تکلیف داریم که 

متولیان امر برای رفع مشکلات آنها در تلاش هستند که اگر این 
اتفاق توســط کرج افتاد بتوانیم به ســایر شهرها تسری بدهیم تا 

مسائل و مشکلاتی که دارند مرتفع شود.

 مدیریت شهری برای برطرف کردن نیازهای روشندلان 
اقدام کند

رئیس شورای اسلامی کلانشهر کرج بر لزوم برطرف کردن نیازهای 
شهری روشندلان تاکید کرد و گفت: مدیریت شهری برای تامین 
حداقل امکانات زندگی، حقوق شهروندی و ایجاد شرایط برابر در 
محیط های شهری برای روشندلان باید برنامه ریزی و اقدام کند.
علی قاســم پور روز جهانی عصای ســفید را به تمامی روشندلان 
به خصوص روشــن ضمیران حوزه مدیریت شــهری تبریک گفت 
و اظهــار داشــت: این عزیزان باوجــود محدودیت هایی که دارند، 
همواره جزء اعضاء فعال جامعه ما قلمداد می شوند و در حوزه های 
مختلف نیز هســتند روشــندلانی که در این عرصه به مردممان 

خدمت صادقانه می نمایند.
رئیس شــورای اسلامی مرکزاستان البرز تصریح کرد: به رسمیت 
شــناختن افراد نابینا به عنوان اعضاء مفید و موثر جامعه و لزوم 
دستگیری از آنان در فرهنگ دینی و ملی ما اهمیت بسزایی دارد.

قاسم پور با اشاره بر این که معابر کلانشهر کرج برای تردد شهروندان 
بینا مناسب سازی شود، افزود: توجه به معضلات نابینایان در سطح 
شــهر معابر شــهری و نیز در محیط های عمومی از جمله محیط 
کار مورد تأکید قرار داد و نابینایان و کم بینایان به عنوان قشری 
آســیب پذیر، بیش از ســایر اقشار جامعه نیاز به حمایت دارند.وی 
خاطرنشــان کرد: عدم مناســب سازی معابر و پیاده راه های کرج 
از مهم ترین دغدغه های این قشــر اســت و تسریع در امر بهسازی 

معابر و تسهیل در جهت تردد شهروندان از جمله شهروندانی که 
از توانایــی کمتری برخوردارنــد، از اهمیت ویژه ای نزد مدیریت 

شهری برخوردار است.
رئیس شــورای اســلامی مرکزاســتان البرز تاکید کرد: مجموعه 
شورای اسلامی کلانشهر کرج آمادگی کامل برای کمک به مدیران 
شــهری برای تســهیل زندگی و تردد نابینایان و کم بینایان عزیز 

رادارد و امیدوارم در این مسیر اتفاقات مهمی را شاهد باشیم.

شهردارمنتخب فسادستیزی رامحورکارخود قراردهد
رئیس شورای اسلامی کلانشهر کرج گفت: انتظار می رود شهردار 
منتخب کرج، صداقت، شــهامت، شجاعت، فسادستیزی و برنامه 
ریزی را محورهای فعالیت خود قرار دهد.قاسم پور در نطق پیش 
از دستور یکصد و هفتاد و چهارمین جلسه رسمی شورای شهر از 
زحمــات و تلاش هــای دلاورمردان نیروی انتظامی به ویژه در این 
ایام در جهت برقراری نظم و امنیت در جامعه قدردانی کرد. رئیس 
شــورای اسلامی کلانشهر کرج ضمن ابراز امیدواری از آغاز فصل 
کار و تلاش، به دور از حواشــی در جهت برآورده کردن انتظارات 
مردم تصریح کرد: از شــهردار منتخب کرج که به فضل الهی و با 
تدبیر شورای شهر، فعالیت خود را آغاز کرده انتظار می رود صداقت، 
شهامت، شجاعت، فسادستیزی و برنامه ریزی را محورهای فعالیت 
خود قرار دهد و از تمامی ظرفیت های شهرداری برای خدمت به 
مردم شریف این شهر استفاده کند.رئیس شورای اسلامی کلانشهر 
کرج تاکید کرد: بی شک رویکرد شهرداری و شورای شهر مبتنی 
بر احترام متقابل و پرداختن به وظایف قانونی است و به مسئله ای 

جز این نباید پرداخته شود.
وی گفت: کارکنان و مدیران شهرداری و اعضای شورای شهر باید 
به دور از تفرقه و موضوعات این چنینی، ارتقای سازمانی، پرداختن 
به روزهای از دســت رفته، چگونگی خدمت رســانی بهتر و تبدیل 
کرج به جای بهتری برای زندگی را هدف خود قرار دهند.قاســم 
پور افزود: قطعا در این مسیر دشواری هایی وجود دارد که اعضای 
شــورای شــهر و کارکنان شهردار، با برنامه ریزی مبتنی بر قانون 
آن ها را مرتفع خواهند کرد.رئیس شــورای اســلامی مرکزاستان 
البرزدرپایان تاکید کرد: شــورای ششــم شــهر کرج که در برخی 
موارد واقعا مظلوم واقع شــده اســت، با تمام توان و انگیزه و نیز 
اتحاد و انســجام، آمادگی خدمت رســانی به شهروندان را دارد که 
نمونه ای از اتحاد و همدلی اعضا، در نحوه رای دادن به شــهردار 

منتخب نمایان بود.

 اردبیل  / گروه  استانها :معاون امور بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
اردبیل گفت: اصلاح سبک زندگی راهکاری مهم برای پیشگیری از 

ابتلا به پوکی استخوان است که باید جدی گرفته شود.
دکتر محمد جعفرزاده اظهار کرد: برای پیشگیری از ابتلا به پوکی 
استخوان همه مردم می توانند با داشتن سبک زندگی سالم شامل 
رژیم غذایی مناســب و غنی از کلســیم، مصرف ویتامین D و انجام 
تمرینات ورزشــی منظم برای تحمل وزن و ورزش های استقامتی 
بویژه از دوران نوجوانی در جهت اســتحکام بافت اســتخوان اقدام 
کننــد.وی با اشــاره به اینکه ۲۰ اکتبــر با عنوان روز جهانی پوکی 
اســتخوان نامگذاری شــده افزود: بیماری پوکی استخوان بیماری 
شــایع متابولیک اســتخوان ها می باشــد که به علت کاهش توده 
استخوانی رخ داده و در بین افراد بالای ۵۰ سال در سراسر جهان، 
از هر ســه زن و از هر پنج مرد یک نفر شکســتگی ناشــی از پوکی 
استخوان را در طول عمر باقیمانده خود تجربه خواهند کرد. معاون 

امور بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی اردبیل ادامه داد: این بیماری 
علایــم قابــل توجهی ندارد و به عنوان بیماری خاموش شــناخته 

می شود و از مهم ترین علائم آن می توان به شکستگی خود به خود 
استخوان ها با کمترین ضربه اشاره کرد که به میزان بالایی در گردن 

ران و لگن و ستون مهره  ها ایجاد می شود. 
وی عوامل زمینه ســاز این بیماری را بالا رفتن ســن، عدم تحرک، 
رژیم غذایی فاقد کلســیم، مصــرف برخی داروها مانند کورتیکو 
اســتروئید، مصرف دخانیات، به میزان مناســب در معرض نور 
خورشــید قــرار نگرفتن و نیز زمینه هــای ارثی و عوامل ژنتیکی 
دانســت.دکتر جعفرزاده با بیــان اینکه خانم ها به میزان بالاتری 
نســبت به آقایان به این بیماری مبتلا می شوند، خاطرنشان کرد: 
یکی از مهم ترین عوامل بروز بیماری در خانم ها به دوره یائسگی 

مربوط می شود. 
در ایران هفته ای با عنوان هفته ملی پوکی اســتخوان نامگذاری و 
در همین راســتا پویشــی همگانی در کشور از ۲۶ مهرماه تا ۲ آبان 

ماه با شعار "برای سلامتی خود قدم برداریم" شروع شده است. 

معاون دانشگاه علوم پزشکی اردبیل:

اصلاح سبک زندگی، راهکاری مهم برای پیشگیری از ابتلا به پوکی استخوان است

خبر  ویژه
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یادداشت

پایین بودن سرانه ورزش در تهران را جدی بگیریم

هواداران تهرانی، چشم انتظار ورزشگاه  اختصاصی
  مهشید جعفری معظم/  گروه جامعه

از ابتدای تیرماه امسال بود که اولین 
بار خبر واگذاری ورزشگاه های شهید 
کاظمی و امام رضا به تیم های استقلال 
و پرســپولیس مطرح شــد و به گفته 
حمید سجادی وزیر ورزش و جوانان 
قرار بر این شــد تا به دستور شهردار 
تهران مالکیت این ورزشگاه به صورت 
رسمی و دو باشگاه پر طرفدار تهرانی 
تحویل داده شود و از این پس این دو 
تیم دارای ورزشگاه مخصوص به خود 
شوند. ورزشگاه شهید کاظمی و امام 
رضا به مدت پنج ســال در اختیار دو 
باشگاه پرسپولیس و استقلال تهران 
قرار داشت و مدتی بود که مدیران این 
دو باشــگاه تقاضای مالکیت دائمی و 
این ورزشــگاه ها را داشــتند و پس از 
آن بود که شــهرداری تهران و وزارت 
ورزش برای چگونگی واگذاری این دو 
ورزشگاه با یکدیگر تفاهم کردند. روند 
واگذاری این دو باشــگاه به استقلال 
و پرسپولیس به این صورت است که 
قرار شــد وزارت ورزش و شهرداری 
تهــران در مجموعــه تختی تهاتری 
با یکدیگر داشــته باشند و بخشی از 
ورزشــگاه تختی برای ارائه خدمات 
بهتر به تملک شــهرداری دربیاید و 
ســپس دو ورزشــگاه شهید کاظمی 
و امــام رضا به تیم های اســتقلال و 

پرسپولیس واگذار شود.

گذاری ورزشگاه ها از سرانه  گر وا ا
تهران باشد مخالفت می کنیم

اما اکنون با گذشــت حدود ســه ماه از 
اعــلام این خبر ابهامات بســیاری در 
رابطه با واگذاری این ورزشــگاه وجود 
دارد بــه طوری که علی جوادی مدیر 
کل ورزش و جوانــان اســتان تهران 
درباره جزئیات واگذاری دو ورزشــگاه 
امام رضا و شــهید کاظمی به تیم های 
تهرانی، گفت: واگذاری این ورزشــگاه 
به دو باشــگاه استقلال و پرسپولیس 

در قالــب موضوعاتی قرار دارد که باید 
حتماً روشــن شوند.وی ادامه داد: اگر 
قرار است از سرانه ورزشی مردم تهران 
کم شود، ما مخالف این موضوع هستیم 
اما اگر قرار است از محل هبه شهرداری 
در راستای رسالت اجتماعی اش به دو 
باشــگاه پایتخت واگذار شود، ما موافق 
هستیم.جوادی با اشاره به سرانه ورزش 
تهران گفت: اســتان تهران به نســبت 
تراکــم جمعیتی یکــی از فقیرترین 
اســتان های کشــور در حوزه ســرانه 
ورزشی است و موافق نیستیم که مردم 
تهران با این ضعف و فقر آسیب ببینند.

گذاری ورزشگاه ها   وا
 به استقلال و پرسپولیس 
هنوز در دستور کار است

شــهرداری تهران بــرای واگذاری دو 
ورزشــگاه بــه این دو تیم پــر هوادار 
تهرانــی لازم اســت که حتمــاً اجازه 
شــورای شــهر و دریافت کند و بدون 
اجازه شورای شهری ها نمی تواند اقدام 
بــه انجام این کار کند اما شــهرداری 
نیــز اعلام کرده اســت کــه واگذاری 

این ورزشــگاه ها تنهــا با تهاتر صورت 
خواهد گرفت.علیرضا زاکانی شهردار 
تهران، با اشــاره به واگــذاری این دو 
ورزشــگاه، گفت: موضوع واگذاری ۲ 
ورزشــگاه شهید کاظمی و امام رضا به 
تیم های استقلال و پرسپولیس منتفی 
نشده است و از ابتدا نیز در دستور کار 
شهرداری تهران قرار داشته است. وی 
درباره تهاتر وزارت ورزش و شهرداری 
تهــران، اظهار کرد: بــا وزارت ورزش 
تفاهمی در خصوص تهاتر بخشــی از 
ورزشگاه تختی با ورزشگاه های شهید 
کاظمی و امام رضا صورت گرفته است 
و هم اکنون در حال کارشناســی این 
موضوع هســتیم. زاکانی تصریح کرد: 
مســیر انجام این کار از ســوی وزارت 
ورزش در حال پیگیری است و موضوع 

به هیچ وجه منتفی نشده است.

هواداران به دنبال دریافت 
ورزشگاه های اختصاصی

امــا همانطور که گفته شــد ســرانه 
ورزش شــهر تهران نسبت به بسیاری 
از شــهرهای دیگر کشور پایین است و 

هواداران این دو تیم پرطرفدار تهرانی 
منتظر هســتند تا ببیننــد در نتیجه 
چه زمانی این دو ورزشــگاه قرار است 
بــه آنها تخصیص داده شــود البته به 
گفته شهردار تهران وزارت ورزش باید 
اقدامات نهایی برای تهاتر را انجام دهد 
تــا در کوتاه ترین زمان ممکن مالکیت 
این دو ورزشگاه استقلال و پرسپولیس 

واگذار شود.

ثبت 5۲ وقف ورزشی
همانطور که در بالا اشــاره شــد سرانه 
ورزش در کشور و خصوصا در پایتخت 
بســیار پایین تر از حد استاندارد است 
و از جملــه ضرورت هــای روز جامعه 
افزایش ســرانه امکانــات و فضاهای 
ورزشــی در کشور اســت، بنابراین در 
کنار موارد یاد شده می طلبد که از روش 
هایی دیگری هم برای افزایش ســرانه 
ورزش خصوصا در پایتخت اســتفاده 
کرد.در این راستا وقف ورزشی به دلیل 
اینکــه می تواند آثار مثبتی در جامعه 
گذاشــته و خیلی از مشکلات و آسیب 
هــای اجتماعی را رفع کرده و منجر به 

توســعه عدالت ورزشی در جامعه شود 
از اهمیت بالایی برخوردار اســت زیرا 
می تواند به کشف و پرورش استعدادها، 
توسعه ورزش، پر کردن اوقات فراغت و 
همچنین کاهش آسیب های اجتماعی 
در کشــور  کمک کند.در همین راستا 
بــا محمد مهرابــی رییس اداره ترویج 
وقــف ســازمان اوقاف و امــور خیریه 
دربــاره تعداد وقف های ورزشــی در 
کشــور اظهار داشت: ۵۲ وقف ورزشی 
در کشــور به ثبت رســیده و در اسناد 
ســازمان اوقاف و امور خیریه برای آن 
وقف نامه تشکیل شده است.وی گفت: 
سنت مردم از قدیم الایام مشارکت در 
امــر خیر بوده و وقف ورزشــی یکی از 
اقدامات افراد نیک اندیش و خیرخواه 
در جامعه بوده و هســت؛ وقف ورزشی 
جهــت بنای ورزشــی و یا وقف زمین 
با هدف توســعه و ترویج ورزش دارای 
قدمت بالایی در محلات مختلف کشور 
است که خیلی از آنها تحویل دستگاه ها 
و متولیان محلی شده است؛ البته شاید 
برای برخی از این وقف های ورزشــی 
اصلا وقف نامه ای ایجاد نشــده است.
رییس اداره ترویج وقف سازمان اوقاف 
و امــور خیریه تصریح کرد: عمده وقف 
های ورزشی، وقف زمین برای احداث 
بنای ورزشی است تا سرمایه گذار پیدا 
شــده و با همراهی خیرین و نهادهای 
مسئول، ورزشگاه ساخته شده و سپس 
در اختیــار مردم قرار گیرد.وی افزود: 
نیت وقف های ورزشــی برای حمایت 
از فعالیت های ورزشی و تامین هزینه 
های ورزشــی است.رییس اداره ترویج 
وقــف ســازمان اوقاف و امــور خیریه 
اظهار داشت: وقف ورزشی در حقیقت 
اقدامی برای آینده ســازی کشور است 
و اگر بتوانیم همت ها و تلاش ها را به 
سمت ساخت و راه اندازی زیر ساخت 
های ورزشــی ببریم باعث می شود در 
درازمدت جامعه بزرگترین منفعت را 

از این کار خیر ببرد .

7جامعه
زمان صدور کارت های سربازی 

چقدر است؟
رئیس ســازمان وظیفه عمومی فراجا درباره 
زمــان صــدور کارت های ســربازی، گفت: 
حداکثــر مدت زمــان صــدور کارت های 
ســربازی اعم از کارت هــای پایان خدمت، 
معافیت و ... ۱۵ روز اســت و طی این مدت 
کارت پایــان خدمت فرد به آدرس پســتی 
که ســرباز مشــخص کرده، ارسال می شود.
ســردار تقی مهری همچنیــن درباره زمان 
گواهی هــای مربوط به ســربازی و وضعیت 
خدمتی ســربازان ماننــد گواهی برای ثبت 
نــام در دانشــگاه و ... نیــز اظهارکــرد: این 
گواهی ها بلافاصله پس از اســتعلام از سوی 
دفاتر پلیس +۱۰ صادر می شــود. در واقع با 
توجه به سامانه های هوشمند وظیفه عمومی 
این گواهی های کاغذی پرینت گرفته شــده 
و در همان لحظه پس از اســتعلام در اختیار 
متقاضی قرار خواهد گرفت.وی درباره اینکه 
آیا مشــکلی در تامین کارت های خام وجود 
دارد؟ نیز گفت: خوشــبختانه هیچ مشکلی 
در ایــن زمینه وجود ندارد و این کارت های 
هوشمند در مدت زمان لازم صادر می شود.

وی در پاسخ به اینکه آیا این افراد می توانند 
در بازه زمانی که در انتظار کارت پایان خدمت 
خود هســتند از کشور خارج شوند؟ گفت: با 
توجه به اینکه مدت زمان صدور کارت ها کم 
اســت، بهتر است افراد بعد از دریافت کارت 
خود اقدام به دریافت گذرنامه و ... کنند. اما 
در هر صورت اطلاعات افراد در ســامانه نیز 

ثبت می شود .

معاون سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک:

کودکستان« مدرسه  نیست «
معاون ســازمان ملی تعلیم و تربیت کودک 
درباره وضعیت ســاماندهی و تهیه محتوای 
آموزشــی کودکستان ها، اظهار کرد: تنظیم 
برنامه های درســی در سطح کلان بر اساس 
مصوبات موجود، برعهده سازمان پژوهش و 
برنامه ریزی آموزشی است؛ اما بررسی، تولید 
و تایید بسته های تربیت و یادگیری به عنوان 
منابع آموزشــی و تربیتی که بچه ها باید از 
آنها اســتفاده کنند طبق اساسنامه سازمان 
ملی تعلیم و تربیت کودک، برعهده سازمان 
ماست.رخســاره فضلــی افــزود: به همین 
دلیــل برنامه ریزی برای بچه ها، جهت تهیه 
بســته های تربیــت و یادگیری میان این دو 
ســازمان و در قالب همکاری مشترک انجام 
می شــود.وی با اشــاره به روند ساماندهی و 
تهیه محتوای آموزشــی و بسته های تربیت 
و یادگیری برای کودکســتان ها تاکید کرد 
که فضای کودکســتان ها، فضای مدرسه ای 
نیســت که بچه تا رفت، مداد و کاغذ و دفتر 
دستش بدهند. حداقل یک تا دوماه فرصت 
لازم داریــم که بچه ها بــا محیط پیرامونی 
ارتباط بگیرند و بیاموزند که باید چه رفتاری 
انجام دهند.وی تاکید کرد: باید به دنبال این 
برویم که بچه ها در محیط بازی و از امکانات 
محیطی اســتفاده کنند. با دوستانشــان و با 
طبیعت ارتباط بگیرند و تحرک داشته باشند. 
باید نشستن و کار مداد و کاغذی به خصوص 

در ماه های اول، به حداقل برسد.

رگبار باران در این استان ها را 
جدی بگیرید 

سازمان هواشناسی با صدور هشدار نارنجی 
رنــگ آورده اســت: وقوع رگبــار باران، در 
ارتفاعــات بــارش بــرف، وزش باد شــدید 
موقتی، کاهش محســوس دما، کاهش دید 
بر اثر بارندگی و پدیده مه و در مناطق مستعد 
با رعدوبرق شنبه )۳۰ مهرماه( در استان های 
آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، اردبیل، 
گیــلان، مازنــدران، گلســتان، زنجــان، 
کردســتان، خراسان شــمالی، ارتفاعات در 
اســتان های البرز و تهران ویک شــنبه  )اول 
آبان ماه( در اســتان های شــمال آذربایجان 
غربی، شــمال آذربایجان شــرقی، اردبیل، 
گیلان، مازندران، گلستان، خراسان شمالی، 
شــمال خراسان رضوی، ارتفاعات در استان 
های البرز، زنجان، تهران و سمنان پیش بینی 
می شود.سازمان هواشناسی با صدور هشدار 
نارنجی رنگ دیگری نسبت به افزایش ارتفاع 
موج در ساحل میانگین بین ۱.۵ تا ۲.۵ متر و 
در مناطق فراســاحل ۲.۵ تا ۳.۵ متر هشدار 
می دهد. این وضعیت شنبه )۳۰ مهرماه( در 
مناطق ساحلی و دور از ساحل در استان های 
گیلان و مازندران و یکشنبه )اول آبان ماه( در 
مناطق ساحلی و دور از ساحل در استان های 
گیــلان، مازنــدران، گلســتان پیش بینی 
می شــود.بر اســاس این گزارش، در هشدار 
نارنجی  رنگ سازمان هواشناسی پیش بینی 
می شــود که پدیده ای جوی اثرات منفی به 
دنبال داشــته باشد و خسارت های احتمالی 

را سبب شود. 

اختلال شخصیت اسکیزوتایپال 
چیست؟

  لیلا میررضایی ، روانشناس
افراد مبتلا به اختلال شخصیت اسکیزوتایپال 
معمــولاً در درک چگونگی روابط اجتماعی یا 
تأثیر رفتارشــان بر دیگران مشکل دارند، این 
افراد همچنین ممکن است انگیزه ها و رفتارهای 
دیگران را نادرســت تفسیر کرده و باعث ایجاد 
بی اعتمــادی قابل توجهی نســبت به دیگران 
شــوند.این مشــکلات ممکن اســت منجر به 
اضطراب شدید و تمایل به خودداری از شرکت 
در موقعیت های اجتماعی شود، زیرا فرد مبتلا 
به اختلال شخصیت اسکیزوتایپی تمایل دارد 
عقاید عجیب و غریب خود را همیشــه حفظ 
کند و ممکن اســت در پاسخگویی مناسب به 
نشــانه های اجتماعی مشکل داشته باشد.این 
اختــلال به طور معمول در اوایل بزرگســالی 
تشخیص داده می شود و احتمالاً در طول عمر 
فــرد دوام می یابد، گرچه درمــان، مانند دارو 
درمانی و روان درمانی، می تواند شدت علائم را 
بهبود بخشد.اختلال شخصیت اسکیزوتایپی 
معمولاً شــامل علائم و نشانه هایی مانند تنها 
بــودن و فاقد دوســتان نزدیــک در خارج از 
دایره خانواده، احساســات خنثی یا پاسخ های 
عاطفــی محــدود یــا نامتناســب، اضطراب 
اجتماعی مداوم و بیش ازحد، تعبیر نادرســت 
از وقایــع، مانند احســاس اینکه چیزی که در 
واقع بی ضرر اســت را دارای معنای شــخصی 
می داننــد، طــرز تفکر عجیــب، غیرعادی یا 
غیرمعمول، داشــتن اعتقادات یا شــیوه های 
خــاص رفتاری، افکار مشــکوک یا پارانوئید و 
تردیدهــای مداوم در مــورد وفاداری دیگران، 
اعتقاد به قدرت های خاص مانند تله پاتی ذهنی 
یا خرافات، برداشت غیرمعمول؛ مانند احساس 
حضور شــخص غایب یا داشــتن توهم، لباس 
پوشیدن به روش های عجیب و غریب و سبک 
گفتاری عجیب و غریب، مانند الگوهای مبهم 
یا غیرمعمول گفتار یا تندخوانی عجیب و غریب 
هنگام مکالمات است.علائم و نشانه های اختلال 
شخصیت اسکیزوتایپال، از جمله افزایش علاقه 
به فعالیت های انفرادی یا سطح بالای اضطراب 
اجتماعی، ممکن اســت در سال های نوجوانی 
دیده شود و در کودکی ممکن است در مدرسه 
تحت فشار یا زورگویی باشند.اختلال شخصیت 
اسکیزوتایپی به راحتی می تواند با اسکیزوفرنی 
اشتباه گرفته شود، که یک بیماری روانی شدید 
اســت کــه در آن افراد، تمــاس با واقعیت را از 
دست می دهند، درحالیکه افراد مبتلا به اختلال 
شخصیت اسکیزوتایپی ممکن است دوره های 
کمــی توهم یا هذیــان را تجربه کنند که این 
اپیزودهــا به اندازه اپیزودهای اســکیزوفرنی 
طولانی و شــدید و مکرر نیســت.تمایز مهم 
دیگر این است که معمولاً افراد مبتلا به اختلال 
شــخصیت اسکیزوتایپال از تفاوت بین عقاید 
تحریف شده و واقعیت آگاه می شوند، ولی افراد 
مبتلا به اســکیزوفرنی به طور کلی نمی توانند 
فرق هذیان و واقعیت را تشخیص دهند.با وجود 
این تفاوت ها، افراد مبتلا به اختلال شخصیت 
اســکیزوتایپال می توانند از روش های درمانی 
مشابه با درمان های اسکیزوفرنی استفاده کنند، 
چراکه این اختلال کمتری نســبت به بیماری 
اســکیزوفرنی دارد و گاهــی اوقــات به عنوان 
یک بیماری در معرض ابتلا به اســکیزوفرنی 
محســوب می شــود.افراد مبتلا بــه اختلال 
شخصیت اسکیزوتایپی احتمالاً فقط در صورت 
درخواســت دوستان یا اعضای خانواده ممکن 
است به متخصص مراجعه کنند، یا ممکن است 
به دنبال درمان مشکل دیگری مانند افسردگی 
باشــند، اگر گمان می کنید که یک دوســت یا 
یک عضو خانواده ممکن اســت به این اختلال 
مبتلا باشد، می توانید او را با آرامش به ملاقات 
با یک روانپزشــک یا یک متخصص بهداشــت 
روان، دعوت کنید.شخصیت، ترکیبی از افکار، 
احساسات و رفتارهایی است که شما را منحصر 
به فرد می کند، شــخصیت دریچه ای است که 
شــما از طریق آن دنیای خارج را مشــاهده و 
درک و با آن ارتباط برقرار می کنید، شخصیت 
در دوران کودکی، از طریق تعامل عوامل ارثی 

و محیطی شکل می گیرد.

رئیس سازمان تاکسیرانی شهرداری تهران:

کسی های تهران   کرایه تا
به زودی شناور می شود

رئیس سازمان تاکســیرانی شهرداری تهران 
درباره اجرای شناورســازی کرایه تاکسی های 
پایتخت اظهار داشت: ما هنوز عمومی این کار 
را انجام نداده ایم و تنها در زمینه تاکســی های 
فــرودگاه مهرآبــاد این کار را انجــام داده ایم؛ 
در حــال بررســی و گرفتــن بازخوردهای آن 
هســتیم.مهدی اسماعیل بگی افزود: به مرور 
ایــن بازخودروهــا را دریافت می کنیم و ما بر 
مبنــای اطلاعاتی کــه از مرکز کنترل ترافیک 
شــهر تهران دریافت می شــود فرمولی را تهیه 
کرده ایم تا محاسبات آن انجام شود.وی افزود: 
مسافران از طریق بارکد ۲ بعدی که روی تاکسی 
ها نصب شــده می توانند از آخرین نرخ کرایه و 

جزئیات باخبر شوند.

خبر ویژه

وزیر بهداشت، با تبیین عملکرد وزارت بهداشت، گفت: امسال ۱۰ هزار و ۶۰۰ 
دانشــجوی پزشــک وارد دانشــگاه ها شدند که نسبت به سال قبل و ورود ۷ هزار 
نفر ، پذیرش دانشجو رشد قابل توجهی را نشان می دهد. دکتر بهرام عین اللهی؛ 
با بیان اینکه تربیت پزشک عمومی و متخصص برای رفع کمبودها در کشور از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است، اظهار کرد: امسال همچنین پذیرش متخصص 
به ۴ هزار نفر رسید و حال آن که میزان پذیرش در سال قبل ۳ هزار و ۲۰۰ نفر 
بود. امسال همچنین ۵۰۰ سهمیه بومی گزینی برای رفع کمبود پزشک متخصص 

در مناطق محروم در نظر گرفته شد. عین اللهی با اشاره به اعلام ایران به عنوان 
کشور نمونه در مهار کرونا در اجلاس منطقه مدیترانه شرقی سازمان بهداشت 
جهانی در مصر، خاطر نشــان کرد: در این اجلاس ایران در همه شــخص های 
ســلامت به عنوان کشــور نمونه معرفی شــد. وزیر بهداشــت ادامه داد: امسال 
همچنین ۶ میلیون نفر از جمعیت کشــور را که فاقد بیمه بودند بیمه کردیم و 
در همیــن هفتــه صندوق بیماری هــای خاص و صعب العلاج را با بودجه ۵ هزار 
میلیاردی که مجلس به این بیماران اختصاص داده است، راه اندازی خواهیم کرد.

وزیر بهداشت:

صندوق بیماری های خاص و صعب العلاج راه اندازی می شود

تک خبر

اینفوگرافی 

 کووید-19 
 و آنفلوانزا 

 چه تفاوت هایی 
با هم دارند؟

كووید-۱۹ و آنفلوآنزا 
علائم مشابه بسیاری 

دارند. با برخی از 
تفاوت های مهم بین این 

بیماری ها آشنا شوید.

منبع: خبرآنلاین

 ابلاغ تعرفه دندانپزشکی 
کشور برای اولین بار در 

رئیس اداره دندانپزشکی معاونت درمان وزارت بهداشت، گفت: هدف کلان و راهبرد 
اصلی ما در حوزه دندانپزشکی دسترسی عادلانه مردم به خدمات و توسعه و بهبود 
نظام ارائه خدمات اســت. قاســم صادقی افزود: هدف کمّی نیز افزایش ســالیانه ۱۰ 
درصدی به خدمات دندانپزشکی در بخش دولتی نسبت به سال پایه خواهد بود.وی 
با اشاره به اینکه چند برنامه از ۲۲ برنامه طرح عدالت و تعالی در پنج دانشگاه علوم 
پزشکی کشور پایلوت می شود، بیان کرد: استقرار نظام یکپارچه خدمات دندانپزشکی 
در بخش دولتی بر اســاس نظام ارجاع و ســطح بندی خدمات و مراکز دندانپزشکی، 
اعتباربخشــی و رتبه بندی این مراکز، ارتقای وضعیت کنترل عفونت در این مراکز، 
توسعه نظارت و ارزیابی هوشمند مراکز و لابراتوارهای دندانپزشکی، محاسبه شاخص 
هزینه جغرافیایی به منظور تعدیل منصفانه تعرفه های اســتانی، برنامه های مذکور 
هستند. صادقی با بیان اینکه ۱۵ دانشگاه در طرح مقیمی دندانپزشکی از ساعت ۸ 
صبح تا ۸ شــب خدمات ارائه می دهند، یادآور شــد: در راســتای الزامات اجرای طرح 
عدالت و تعالی نظام سلامت تشکیل قرارگاه سلامت دهان و دندان به منظور راهبری 
این طرح و ارتقای جایگاه تشکیلاتی اداره دندانپزشکی، انجام شده است. وی با اشاره 
به اینکه از ۷۰۰ خدمت حوزه دندانپزشکی ۲۶۷ خدمت تعرفه دار شده است، گفت: 
برای اولین بار آذر ماه تعرفه دندانپزشکی بعد از ۴۰ سال ابلاغ خواهد شد و جز حرفه ای 
را در همه بخش ها یکسان دیده ایم. رئیس اداره دندانپزشکی معاونت درمان وزارت 
بهداشت اظهار کرد: به جز کلینیک ها بالغ بر ۲۴ هزار مطب دندانپزشکی در کشور 
داریم که در سال ۱۴۰۰ از این مراکز ۳۰ هزار بازدید انجام شده است. وی افزود: در 
جهت حمایت ارائه خدمات دندانپزشکی به بیماران خاص نیز ۳۵ میلیارد تومان به 
دانشگاه ها اعطا شده است. صادقی اظهار کرد: از سال ۹۳ برنامه ایجاد کلینیک های 
دندانپزشــکی اجرایی شــده که هم اکنون ۱۰۲ کلینیک فعال و ۱۷۳ کلینیک غیر 

فعال داریم و ۵۳ کلینیک نیز در دولت سیزدهم ایجاد شده است.
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شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه

 نوبت اول

شــرکت آب و فاضــلاب اســتان کرمانشــاه درنظــر دارد پــروژه هــای آبرســانی و خریــد تجهیــزات آبرســانی خــود را طبــق جــدول 
زیابــی کیفــی توســط اشــخاص حقیقــی و حقوقــی تعییــن صلاحیــت شــده بــه  زیــر ازطریــق مناقصــه عمومــی   وعمومــی همــراه بــا ار
اجــرا بگــذارد. لــذا متقاضیــان مــی تواننــد بــرای اخــذ اســناد مناقصــه از تاریــخ درج نوبــت دوم آگهــی بــه مــدت 8 روز بــا شــماره 
مناقصــه هــای ذیــل بــه ســامانه ســتاد مراجعــه و یــا جهــت کســب اطلاعــات بیشــتر بــه اســتثنا روزهــای تعطیــل بــا شــماره تلفــن 

8254930-0833 تمــاس حاصــل نماینــد. 
 )www.abfaksh.ir( درضمــن آگهــی مذکــور در ســایت ملــی مناقصــات کشــور و ســایت شــرکت آب و فاضــلاب اســتان کرمانشــاه

منعکــس مــی گــردد.  

مناقصه/عنوان
تجدید

موضوع 
عملیات

حجم 
مبلغ برآورد اولیهشهرستانواحدعملیات

)ریال(
مبلغ تضمین شرکت 

در مناقصه )ریال(
حداقل رتبه 

مورد نیاز
شماره مناقصه 

سامانه ستاد
محل تامین 

اعتبار

تجدیدآبرسانی

رفع حوادث ونگهداری 
وتعمیرات تاسیسات آب شرب 
شهرهای پاوه، جوانرود، روانسر 

آباد ، تازه 

60,513,688,9۲03,0۲5,684,446اورامانات

5آب یا 5 
تاسیسات و 

تجهیزات یا    
شرکتهای خدماتی 

دارای رسته 
بهره برداری از 

تاسیسات

ح عمرانی۲0010070080004۲5 طر

تجدیدآبرسانی
توسعه ، ایجاد شبکه توزیع  و 
آشامیدنی شهر  تاسیسات آب 

هرسین
13,746,591,5۲6687,3۲9,576هرسین

ب - 
ّ
آ  5

5تاسیسات 
تجهیزات

ح عمرانی۲0010070080004۲6 طر

کامل انشعاب تجدید خریدآبرسانی کیت  خرید 
30,990,574,0001,549,5۲8,700کرمانشاهسایز1/۲ و سایز 3/4

کننده یا  تولید 
کننده  تامین 
دارای نامه 

نمایندگی معتبر 
یا فروشگاه های 
کسب دارای جواز 

ح عمرانی۲0010070080004۲7 طر

7,۲00,000,000360,000,000استانخرید 480 تن نمک طعامتجدید خریدآبرسانی

کننده یا  تولید 
کننده  تامین 

دارای نامه
نمایندگی معتبر

ح عمرانی۲0010070080004۲8 طر

،چاپ قبوض،وصول مناقصهآبرسانی کنتور قرائت 
مطالبات شرق استان

، صحنه،  سنقر
، هرسین جاری۲0010070080004۲9خدماتی30,358,000,0001,517,900,000کنگاور

،چاپ قبوض،وصول مناقصهآبرسانی کنتور قرائت 
جاری۲001007008000430خدماتی30,7۲9,000,0001,536,450,000اوراماناتمطالبات شمال غربی استان

اصلاح خطوط انتقال آب شرب مناقصهآبرسانی
کنگاور ح عمرانی5۲001007008000431 آب1۲,9۲8,601,147646,430,057کنگاورشهر  طر

مناقصهآبرسانی

آزمایش پمپاژ  عملیات حفاری و 
1 حلقه چاه اهکی آب شرب تا 
)مجهز به سیستم  عمق 300 متر

ایرلیفت(

ح عمرانی۲00100700800043۲کاوشهای زمین41,397,46۲,343۲,069,873,117جوانرود طر

گل فشان شهرستان
 چابهار با شهرت جهانی

گل فشان بندر تنگ از جاذبه های گردشگری 
و جذاب استان سیستان و بلوچستان، واقع در 
شهرستان چابهار اســت. کوه های گل افشان 
این منطقه در فاصله کمی از کنارک و در محل 

بندر تنگ قرار گرفته اند.
 کوه گل افشــان بنــدر تنــگ ارتفاعی ۱۰۰ 
متری دارد و قطــر و قاعده آن نیز بیشــتر از 
۱۰۰ متر اســت. گل فشــان چابهــار یکی 
از هــزاران جاذبه گردشــگری بخش جنوبی 
 کشور است، که هر ســاله میزبان بسیاری از 

گردشگران است.
 گل فشان بندر تنگ در فاصله ۱۰۰ کیلومتری 
از شهرســتان چابهار و دریای زیبا عمان واقع 
شده اســت. در این محل از گذشته یک اسکه 
صیادی با وسعت زیاد و فعالیت بالا قرار داشته 

است.
 کوه های گل افشــان منطقــه چابهار هفت 
کوه هســتند. این کوه های فعــال، در اندازه 
و ارتفاع هــای گوناگــون پراکنده شــده اند، 
بزرگ ترین این گل فشــان ها در جاده کهیر-

تنگ واقع شده اســت. برای سهولت در رفت 
و آمد گردشــگران و دسترســی آن ها به این 
مناطق گردشــگری، امکانات مناسبی چون 
جاده آسفالت، سرویس بهداشتی، آلاچیق های 
سایه بان دار و آب آشامیدنی تعبیه شده است. 
در این مکان، تور های گردشــگری بسیاری 
برگزار می شــود که وجود این امکانات رفاهی 
باعث جذب بهتــر گردشــگر در این منطقه 

شده است.

گردشگری

؛  نقدی بر سریال پوست شیر
پرماجرا و هیجان انگیز

سریال پوست شیر از همان ابتدا بسیار امیدوارکننده 
نشان داد؛ هم داستانی جالب توجه و هیجان انگیز و 
هم بازی های خوب و البته از همه مهم تر کارگردانی 
درست. همه اینها نشان می دهد برادران محمودی 
این شانس را دارند که به یکی از موفق ترین ها در 

شبکه نمایش خانگی تبدیل شوند.

لود سریال پوست شیر داستان رازآ
ســریال پوست شــیر درباره مردی به نام »نعیم« 
با بازی هادی حجازی فر اســت که پس از آزادی 
از زندان، ســراغ دخترش می رود تا ســال های از 
دســت رفته را جبران کند، اما طولی نمی کشــد 
که اتفاقی ناگهانی دوباره زندگی او را با مشــکلات 
تازه ای روبه رو می کند. این اتفاق، نقطه اشــتراک 
زندگی »نعیم« و یک مامور پلیس به نام »محب« 
با بازی شــهاب حســینی است. »پوست شیر« در 
شــروع موفق شــد با ســوالاتی که درباره زندگی 
شــخصیت هایش مطرح کــرد، مخاطب را به پیدا 
کردن پاســخ آن ها کنجکاو کنــد، اما قصه اصلی 
در قســمت دوم به جریان افتاد و ورود شــخصیت 
»محب« و روایت ماجرای او نیز کشــش و التهاب 

قصه را بیشتر کرد.
ماجرای جنایی پر رمز و رازی که در قســمت دوم 
مطرح شــد، کاملا مخاطب را با قصه درگیر کرد و 
علامت های سوال  بیشتری را در ذهن تماشاگر به 
وجود آورد. موســیقی خوب سریال نیز که توسط 
بامداد افشار ساخته شده، با فضای معمایی سریال 
کاملا تناســب دارد و به همراهی بهتر مخاطب با 

حال و هوای آن کمک می کند.
علاوه بر قصه پرکشش و موسیقی تاثیرگذار، بازی 
بازیگران سریال نیز دیگر امتیاز مهم سریال پوست 
شیر است. هادی حجازی فر در نقش پدری ناامید 
و افســرده که احســاس شکســت و سرخوردگی 
می کند، بازی قابل باوری دارد و موفق شده حس 

دلسوزی مخاطب را برانگیزد. 

گام های مورد نیاز برای تقویت سلامت تعداد 
یک مطالعه جدید نشــان می دهد که برداشــتن ۱۰,۰۰۰ قدم در روز، یا 
حتی کمی کمتر، ممکن اســت برای بهبود ســلامت کافی باشد. محققان 
دریافتند که در میان ۶۰۰۰ بزرگسال میانسال و مسن، کسانی که روزانه 
حداقل ۸۰۰۰ تا ۹۰۰۰ قدم برمی دارند، با خطر کمتر ابتلاء به مجموعه ای 
از مشکلات در طول هفت سال روبرو بودند. این مشکلات شامل چاقی، فشار 
خون بالا، دیابت، آپنه خواب، رفلاکس اسید معده و افسردگی بالینی بود.
این تعداد گام معادل تقریباً ۶.۵ کیلومتر راه رفتن، براساس سرعت است.

با این حال، محققان هشدار دادند که بیش از حد درگیر این موضوع نباشید. 
بلکه هرچقدر می توانید فعال تر باشــید.در واقع، این مطالعه نشــان داد که 
وقتی نوبت به پیشــگیری از چاقی و برخی بیماری های دیگر می رســد، 

هرچه قدم های بیشــتری داشته باشــیم، بهتر است.دکتر »چیپ لاوی«، 
مدیر پزشــکی توانبخشــی و پیشگیری قلبی در مؤسسه قلب و عروق جان 
اوشنر در نیواورلئان، گفت: »این یک فرمول ساده است. اگر هدف کنترل 
وزن است، هرچه بیشتر راه بروید یا بدوید، کالری بیشتری می سوزانید.«او 
خاطرنشــان کرد: »اثر خالص فعالیت زیاد همچنان به کاهش وزن منجر 
می شود. و این مسئله می تواند خطر بیماری قلبی، دیابت و طیف وسیعی 
از بیماری های دیگر را کاهش دهد.«لاوی همچنین اشــاره کرد: »ســرعت 
گام برداشتن، کلیدی برای تقویت تناسب اندام قلبی عروقی است. تناسب 
اندام یکی از قوی ترین محافظ ها در برابر بیشتر بیماری ها است.«پیام اصلی 
مطالعه این است: تحرک داشته باشید تا خطر ابتلاء به بیماری های مزمن 

کاهش یابد.این مطالعه شامل بیش از ۶۰۰۰ بزرگسال ۴۱ تا ۶۷ ساله بود 
که گام های روزانه خود را اندازه گیری می کردند. محققان با دسترسی به 
سوابق سلامت الکترونیکی بررسی کردند که چگونه تعداد قدم های روزانه 
آنها با خطر ابتلاء به بیماری های مزمن مختلف مرتبط است.سطح فعالیت 
شــرکت کنندگان به طور متوســط طی چهار سال پیگیری شد. میانگین 

تعداد گام های روزانه برای گروه حدود ۷۷۰۰ قدم بود.
این مطالعه نشان داد در طول هفت سال، افرادی که حداقل ۸۲۰۰ قدم در 
روز برمی داشتند کمتر در معرض چاقی قرار داشتند. آنها همچنین با خطر 
کمتر ابتلاء به آپنه خواب، اختلال تنفس شبانه و بیماری ریفلاکس روبرو 
بودند. احتمال تشخیص افسردگی اساسی نیز در این افراد کاهش یافت.

دریچه علم

عکس روز 

چهره ها 

 معضلی به نام سیب زیردرختی در آذربایجان غربی/ منبع : مهر

پرده نقره ای

شــاید بازیگری که سالها در سریال های 
تاریخــی و طنز از قــاب تلویزیون دیده 
شــده، فکرش را نمی کرد روزی دنیای 
تصویــر او را فرامــوش کند. او که مدتی 
اســت پایتخت را ترک کرده و این روزها 
در بیرجند زندگی می کند، چندســالی 
است فعالیتی در سینما و تلویزیون ندارد.

 اغلــب چهــره ی هنرمنــد و گویــای 
محمدرضــا حقگــو در ســریال هــای 
تلویزیــون را با کاراکترهایی جدی به یاد 
دارید؛ شــخصیتی کت و شــلوار پوش با 
قامتــی بلند. این هنرمند در آثار مختلف 
و متعدد سینمایی و تلویزیونی از دهه ۵۰ 

حضور داشــته و شــاید کمتر کســی در آن دوران وجود داشته باشد که سریال 
طنز »قطار ابدی« با بازی او را به یاد نداشــته باشــد. محمدرضا حقگو ۷۶ ســاله 
که مدتی است کمتر او را در آثار تلویزیون می بینیم، این روزها در ـ زادگاهش 

بیرجند زندگی می کند و به گفته ی خودش بازنشسته شده است.
وقتی قصد داریم با او از راه دور هم کلام شویم، ابتدا پیشنهاد ما را برای گفت 
و گو نمی پذیرد و تاکید می کند که حالش خوب نیست و تمایلی به مصاحبه 
ندارد. می گوید این روزها حال خوشی ندارد اما با اصرار چندباره و پافشاری ما، 
در عین حال که همچنان تاکید دارد خاطره خوبی از مصاحبه ندارد، پیشنهاد 
گفت و گو را می پذیرد. برایش ســوال اســت که چرا به ســراغش رفته ایم. می 
گوید: »من چند ســالی اســت کاری نداشــته ام و این روزها هم شرایط خوبی 

ندارم. از تهران به بیرجند آمده ام و مدتی است در اینجا زندگی می کنم.«

من بازنشسته هستم
وقتی می گوییم تماس گرفته ایم جویای حالش باشــیم، تشــکر می کند و در 
ادامــه گفــت و گــو  درباره ی اوضاع و فعالیت این روزهایش این گونه می گوید: 
من یک و سال و نیم است به بیرجند آمده ام و اینجا زندگی می کنم. البته خانه 
و زندگی من تهران اســت اما مقاطعی هم بیرجند می آیم. بازنشســته هستم و 
این روزها اســتراحت و مطالعه می کنم؛ همین زندگی ماســت. ۳۷ ســال برای 
دولت کار کردم. می دانید که کار اصلی من در وزارت دارایی بود. فعالیت های 
هنری که داشتم مربوط به سال های ۵۰ بود. در دانشکده هنرهای دراماتیک 
و تئاتــر و کارگردانــی در مجــاورت کار تحصیل کــردم و البته علاقه ام بود، اما 

اینکه اگر به جایی نرسید از بدشانسی خودم بود.

از طنز خوشم می آمد
او درباره ی اینکه ســریال هایی که در آن به ایفای نقش پرداخته چه ســریال 
های طنز و چه سریال های تاریخی هیچ گاه از خاطره ها فراموش نمی شود، با 
یادی از آثاری که در آن به ایفای نقش پرداخته و همچنین آثار طنزی که داشته 
می گوید: ممنون از این که لطف دارید و همین که ذره ای به یاد من هســتید 
متشکرم. اگر نیرویی در ما است به دلیل محبت مردم بوده. من کارهای تاریخی 
زیادی داشتم. یادم است زمانی سریال »محاکمه« را ضبط می کردیم. در واقع 
اوایل شروع کارم، کارهای جدی می کردم و بعد با سابقه ای که دوستانم از هنر 
داشتند من را به سمت کارهای طنز سوق دادند. خودم هم از طنز خوشم می آمد؛ 
به دلیل اینکه ویژگی دارد که می تواند مسائل را در آن مطرح کرد. کمبودهای 
اجتماع و مسائلی که باید در زندگی رعایت شود. اینها چیزهایی است که در طنز 

می گنجید و راحت می شــد از طریق آن 
به مخاطب پیام داد. بنابراین همین طور 
ادامه دادیم. در کارهای مختلفی از جمله 
شــیخ بهایی، امــام علی )ع( و همینطور 
مختارنامه حضور داشــتم. حدود ۶۰ الی 
۷۰ اثر ســینمایی و تلویزیونی و نمایش 

بوده و همه علاقه بود و علاقه.

»بیا از گذشته حرف بزنیم« جزو 
آخرین کارهایم بود

این بازیگر درباره ی آخرین فعالیتش نیز 
مــی گوید: آخرین کار من با آقای حمید 
نعمت الله که شــامل ۵ اپیزود به نام »بیا 
از گذشــته حرف بزنیم« بود. مجموعه اپیزودیک »بیا از گذشــته حرف بزنیم« 
به کارگردانی حمید نعمت الله و نویســندگی معصومه بیات محصول ســال های 
۸۷ تا ۹۶ سیما فیلم است که در این سالها در اپیزودهای مختلف ساخته شد. 
ثریا قاسمی، پوراندخت مهیمن، آزیتا لاچینی، فریده سپاه منصور، محمدرضا 

حقگو از جمله بازیگران اصلی این مجموعه اپیزودیک را تشکیل می دادند.
حقگو در پاســخ به این پرســش که آیا همچنان پیشنهادی برای بازی به او می 
شــود؟ توضیح می دهد: پیشــنهادهایی در این ســال ها به من شده است اما نه 
حال آن را داشــتم و نه موقعیتش را. دو اتفاق ناگوار برای من افتاد و من را از 
زندگی دلسرد کرد و آن اینکه همسر و دخترم را از دست دادم. به همین دلیل 

انگیزه ام برای کار کمتر شد.

»قطار ابدی« آن موقع خیلی اثر گذاشت
وقتی از او درباره ی ســریال طنز »قطار ابدی« می پرســیم، از همان راه دور و 
تلفنــی، لبخنــد را بــر چهره اش می بینیم؛ حس خوبی که از این ســریال طنز 
داشته در کلامش پیداست. درباره این سریال می گوید: »قطار ابدی« کار خیلی 
خوبی بود و آن موقع که پخش شد که به سال ۷۹ ـ  ۷۸ برمی گردد، خیلی اثر 
گذاشت. کاری از آقایان بیژن بیرنگ، رضا عطاران و بهروز بقایی بود. در زمان 
خودش کار جالبی شــد اما نمی دانم چرا دیگر پخش نشــد. جا داشــت که برای 
بار دوم یا ســوم پخش شــود؛ مثل همه ی ســریال های دیگر که بازپخش می 

شوند اما نمی دانم چه مسئله ای بود که چرا دیگر پخش شد.
»قطــار ابــدی« مجموعه تلویزیونی کمدی بود که در ســال در اواخر دهه ۷۰  
از شــبکه ســه سیما پخش می شد. بیژن بیرنگ و مهران رسام تهیه کننده های 
آن و بهــروز بقایــی و رضــا عطاران، کارگردان هــای اصلی آن بودند.  نعمت الله 
گرجی، حمیده خیرآبادی، مهرانه مهین ترابی، فرهاد آئیش، محمدرضا حقگو، 
حمید لولایی، مجید صالحی، یوســف تیموری، رضا عطاران و فرهاد بشــارتی 
نیــز از بازیگــران اصلی این مجموعه بودند. در هر قســمت از این مجموعه، در 
قالب آیتم های یکســان، علاوه بر دنبال کردن ماجراهای خانواده ای معمولی و 
چهارنفره، شوخی هایی با داستان هایی مثل تیمارستان، حسن کچل، شهرزاد 
قصه گو، نرون و رابین هود اجرا می شد و محمدرضا حقگو نیز در این مجموعه 

در نقش دکتر جاوید جاویدی و سنکا به ایفای نقش پرداخته بود.
حقگــو در ادامــه همچنیــن از میان آثاری که در آنها به ایفای نقش پرداخته به 
ســریال های »تفنگ ســرپر« و »روزی روزگاری«، ســریال »امام علی )ع(« و 
»مختارنامه« اشــاره می کند و می گوید این ســریال ها جزو کارهایی بوده که 

به آنها علاقه مند بوده است.

گفت وگو با محمدرضا حقگو

چرا به سراغ من آمده اید؟!


